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АУАДА ӨСЕТІН 
АЗЫҚ

ӘЛЕУЕТТІ ЖОБАЛАРДЫҢ 
ТІЗІМІ ЖАҢАРАДЫ

ӨҢІР ИНФРАҚҰРЫЛЫМЫН 
ДАМЫТУ ҚАЖЕТ

Президент Премьер-
Ми  нистрді� орынбасары 
Серік Ж�ман�аринді �а-
былдады. 

Мемлекет басшысына  вице-
премьер �зі жетекшілік ететін 
сауда, интеграция, ауыл шаруа-
шы лығы салаларындағы қазіргі 
ат қарылып жатқан жұмыстар 
ту ралы баяндады. Күн тәрті-
біндегі �зекті мәселелердің бірі 
– Жоғары Еуразиялық эконо-
ми калық кеңестің алдағы оты-
ры сына дайындық барысы.

2024 жылы бес елдің инте-
гра  циялық бірігуіне 10 жыл 
тола ды. ЕАЭО құрылған уақыт 
ішінде Қазақстанның се рік-

тестермен арадағы �зара сау да 
айналымы 74 пайызға �сті (2015 
жылы – 16,3 миллиард доллар, 
2022 жылы – 28,3 миллиард 
доллар). Бұл ретте экспорт 90 
пайызға артты (2015 жылы – 5,1 
миллиард доллар, 2022 жылы 
– 9,7 миллиард доллар).

Сонымен қатар Мемлекет 
басшысына агро�неркәсіп ке-
шеніндегі қайта �ңдеу к�лемін 
30 пайыздан 70 пайызға дейін 
ұлғайту туралы тапсырмасының 
орындалу барысы туралы баян-
далды.

Қазір Ауыл шаруашылығы 
министрлігі агро�неркәсіп ке-
шені саласында 2024-2026 
жылдары жүзеге асырылатын 

500 ірі әлеуетті жоба дайындаған. 
Оның жалпы құны – 1,6 трил-
лион теңге. Алғаш рет екінші 
деңгейдегі отандық банк бұл 
жобаларды іске асыру үшін 500 
миллиард теңгеге жуық �з қар-
жысын салуға дайын екенін 
жеткізді. Жақын арада әлеуетті 
жобалардың тізімі жаңартылады.

Қасым-Жомарт Тоқаев 
Премьер-Министрдің орын-
басарына ауыл шаруашылығы 
саласындағы жобаларға б�лін-
ген қаражаттың тиімді жұм са-
луына бақылауды күшейту және 
халықаралық деңгейде жос пар-
ланған іс-шаралардың сапалы 
дайындалуын қамтамасыз ету 
ж�нінде тапсырма берді.

Мемлекет басшысы 
А� мола облысыны� әкімі 
Марат Ахметжановты �а-
былдады. 

Қасым-Жомарт Тоқаевқа 
Ақмола облысының әлеумет-
тік-экономикалық дамуы жа-
йында баяндалды.

Президентке �ңір эконо-
микасының бірқатар саласында 
оң нәтижелер бар екені туралы 
мәлімет берілді. Негізгі капи-
тал ға салынған инвестиция 
к� лемі 530 миллиард теңгеге 
жет кен. Оның ішінде жеке ин-
вес тиция 435 миллиард тең ге-
ден асқан. 154 жоба іске асы ры-
лып, 1,5 мың жұмыс орны 
ашылған.  

Марат Ахметжановтың ай-
туынша, шаруаларды қолдау 
және қайта �ңделген �нім үле-
сін арттыру шаралары тұрақты 

түрде қабылданып жатыр. Жыл 
басынан бері �сімдік майы, 
�ңделген ет, сүт, май, ірімшік 
және сүзбе сияқты азық-түлік 
түр лерін �ндіру к�рсеткіші �с-
кен. Макинск құс фабри ка-
сының 3-кезеңі іске қосылды 
және «Ақ-Дала Агро» жауап-
кершілігі шектеулі серіктестігі-
нің �ндірістік қуаты кезең-ке-
зеңімен артып келеді. Бұл об-
лыс тың құс етін �ндіру бо йын-
ша елімізде к�шбасшы �ңір-
лер дің біріне айналуына мүм-
кіндік берді.

Кездесуде жылыту маусы-
мы ның барысына да ерекше 
на зар аударылды.  Облыс әкімі 
барлық коммуналдық қыз-
меттің жұмысы қатаң бақылауға 
алынғанын, К�кшетау және 
Степногорск қалаларындағы 
нысандардың кезең-кезеңімен 
жаңғыртылғанын жеткізді.

Бұдан б�лек, Президентке 
К�кшетау қаласын дамытуға 
қа тысты бас жоспардың жоба-
сы әзірленгені туралы ақпарат 
берілді. Бұл жоба қаланың эко-
ло гиялық және инфрақұрылым-
дық мәселелерін шешуді к�з-
дейді.

Сонымен қатар Мемлекет 
басшысына халықтың тұрмы-
сын жақсартуға және іргелес 
миграцияны т�мендетуге ықпал 
ететін Агломерацияны дамыту 
ж�ніндегі жаңа кешенді жос-
пардың жобасы таныстырылды.

Кездесу соңында Қасым-
Жомарт Тоқаев �ңірді одан әрі 
дамыту, ауыл шаруашылығы 
�німдерін терең �ңдеу жоба ла-
рын іске асыру, инвестиция 
тар ту, сондай-ақ Ақмола облы-
сы ның қалаларын жылумен 
үздіксіз қамтамасыз ету ж�нінде 
бірқатар тапсырма берді.
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ТІЛСІЗ ЖАУ 
ТІЗГІН БЕРМЕГЕН ЖЫЛ

Биыл #аза�стан�а «тілсіз жауды�» алапат шап�ыншылы� жаса�ан жылы болды. 
Мемлекет басшысы ел тарихында т���ыш рет &ртті� себебінен 12 маусымды жалпы�лтты� 
Аза т�ту к'ні деп жариялады. Абай облысыны� «Семей-орманы» резерватында &ршіген 
&рт 14 орманшыны� және бір тракторшыны� &мірін жалмап, халы�ты� �абыр�асын 
�айыстырды. 30 �арашада Алматыда�ы хостелде бол�ан &ртте бірден 13 адам, соны� 
ішінде шетелдіктер �аза тапты. Б�дан #аза�стан �андай саба� алды?  

+ылым дамы�ан сайын адам баласыны� 
&мірі мен т�рмысына да сан алуан &згеріс 
еніп жатыр. Сондай озы� технологияларды� 
бір �атары �о�амды� тама�тандыру мен 
ауыл шаруашылы�ы саласында да пайда-
ланылуда. 

БЕТ

5

ЖЕРГЕ КҮТІМ БОЛМАСА, 
ЖЕМІС ТЕ БЕРМЕЙДІ

#аза�станда топыра�ты� �� нар-
сыз дануы &зекті мәселені� біріне 
айналып отыр. Мамандар онсыз да 
ш&лейтті, сор  та� жерлер дегра  да -
ция�а �атты �шырап жат�анын ай -
тады. 

ӘКІМДЕРГЕ 
ЖАУАПКЕРШІЛІК ЖҮКТЕДІ

Мемлекет басшысы &�ір    лерді� әкім-
дерімен жылу беру мәселесін тал�ы-
лады.  

Қасым-Жомарт Тоқаевқа Атырау, Қара-
ғанды, Павлодар, Маңғыстау облыстарының 
әкім  дері аймақ тұрғындарын жылу  мен және 
сумен қамта масыз ету мәселесі ж�нінде есеп 
берді.

Президент апат болған учас келердегі жағ-
дай ды шұғыл рет теп, халықты жылумен және 
су   мен қамту ісін тез арада қал пына келтіруді 
және барлық елді ме кен дегі коммуналдық 

желілердің үздіксіз жұмысын жолға қоюды 
талап етті. 

Үкіметке жылыту маусы мына дайындық 
кезінде олқылықтар жіберілгені туралы ай-
тылды.

Үкімет басшылығы елі міз дегі тозығы жет кен 
энер гети калық инфрақұрылымдағы бұзылу 
жағдайларын қоспа ғанда, жалпы ахуал ба-
қылауда еке нін мәлім деді. Апаттық жағ дай ларға 
жол бермеу шаралары қабылданып жатыр.

Мемлекет басшысы берілген тапсырмаларды 
орындау үшін Үкіметке және облыстардың 
әкім деріне жеке-жеке жауапкер шілік жүктеді.

АЛАУ АЯУШЫЛЫҚ ТАНЫТПАЙДЫ
Жыл сайын, бейбіт күнде, айдың-күннің 

аманында үш жүз жетпістей қазақстандық �рт 
салдарынан қаза табады. 

Т�тенше жағдайлар министрлігінің мәліме-
тінше, 2014-2023 жылдар аралығында республика 
бойынша орта есеппен жыл сайын 13 681 �рт 

болады. Атап айтқанда, 2014 жылы – 15 126, 2015 
жылы – 15 065, 2016 жылы– 14 528, 2017 жылы – 
15 438, 2018 жылы – 14 567, 2019 жылы – 14 622, 
2020 жылы – 13 933, 2021 жылы – 12 256, 2022 жылы 
– 12 219, 2023 жылдың 10 айында – 9 057 �рт 
тіркелді.

(Жалғасы 4-бетте)

ИНФЛЯЦИЯНЫ 
АУЫЗДЫҚТАЙ АЛДЫҚ ПА?

Сонымен, �араша айын-
да�ы жылды� инфляция 
10,3% болды. Б�л – �азан 
айын да�ы 10,8%-дан т&мен-
дегені. Былтыр�ы осы ке-
зе�мен салыстырса�, әрине 
'лкен жетістік. 7йткені 2022 
жылы осы уа�ытта б�л к&р-
сеткіш 19,6% болатын. Ен-
деше инфляцияны ауыз-
ды�тай алды� деп айта ала-
мыз ба? Былайша айт�анда, 
те�гені� ��нсыздануы сая-
бырсы�ан сия�ты, біра� одан 
базарда�ы ба�аны� т'скенін 
к&ріп отыр�ан ешкім жо�.  

ЭКОНОМИКА 
СҰЛЫҚ ЖАТЫР

Инфляцияны т�мендету – 
Үкімет пен Ұлттық банктің 
биылғы жылға алдына қойған 
үлкен мақсаттарының бірі бол-
ғанын білеміз. Тіпті, ырыққа 
к�нбей кеткен к�рсеткіштер 
т�мен сырғи бастағанда осы қос 

орган «бұл кімнің жетістігі?» де-
генге таласып шекісіп те алған 
еді. Қалай дегенде де инфляция-
ның былтырғы 20,3%-дан тура 
10%-ға т�мендегені – ортақ 
жеңіс. Бірақ айтып-айтпай не 
керек, одан баға түспей тұр. Мә-
селен, қараша айында тұтыну-

шылық баға индексі 1%-ды құра-
ды. Қазан айында ол 0,7% болған 
еді. Осы жолы ақылы қызмет 
1,7%-ға, азық-түлік тауарлары 
0,7%-ға, азық-түлік емес тауарлар 
0,5%-ға �сіп отыр.

(Жалғасы 4-бетте)
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Парламенттік комиссияның Т�рағасы Мәулен �шім-
баев қаралған мәселенің маңыздылығына назар аударып, 
экологиялық қауіпсіздікті қамтамасыз ету Орнықты даму 
мақсаттарындағы 17 басымдықтың бірнешеуіне тікелей 
қа тысты екенін атап �тті. Бүгінде елімізде атмосфераға 
шы ғарылатын зиянды заттарды азайту және заманауи 
эко логиялық технологияларға к�шу бағытында бірқатар 
ша ра қолға алынды. Бұл бағытта қолданыстағы заңнама 
да бар. Соған қарамастан ауаның ластануы бойынша 
ОДМ саласындағы рейтингте Қазақстан т�мен деңгейде 
қалып отыр.

«Парламенттік комиссия Президентіміз Қасым-
Жомарт Тоқаевтың тапсырмасымен құрылған. Оның 
не  гізгі мақсаттары – елімізде Орнықты даму мақ сат-
тарының іске асырылуына жәрдемдесу және осы бағыт-
та ғы жұмыстарға мониторинг жүргізіп, ұсыныстар мен 
тың бастамалар әзірлеу. Осы ретте комиссияның үшінші 
оты рысын ауаның ластануы және экологиялық қауіп сіз-
дік тақырыбына арнап отырмыз. Бұл мәселе Шығыс 
Қа зақстан облысы үшін �те �зекті екенін білеміз. Сон-
дық тан жергілікті азаматтармен, сарапшылармен және 
кә сіби мамандармен аталған түйткілді талқылау үшін 
Шы ғыс Қазақстан облысында комиссияның к�шпелі 
оты рысын �ткізуді ұйғардық», – деді Сенат Т�рағасы.

Сондай-ақ Мәулен �шімбаев қолданыстағы нор ма-
тивтік жүйенің ескіргенін, сондықтан ол елімізде ауаның 
са пасын дәл анықтауға толық мүмкіндік бермейтінін 
тіл ге тиек етті. Осыған байланысты стандарттар жүйесін 
ре формалау және ұлттық заңнамаға �згерістер енгізу 

қа жеттілігі туындап отыр. Одан б�лек, комиссия Т�ра-
ға сы ОДМ аясындағы жұмыстарда үй лесімнің жоқтығын 
және проблемаларды шешуде ха лықаралық тәжірибені 
қолданудың маңызды екенін айт ты.

Комиссия отырысында Экология және табиғи ре-
сурс тар министрі Ерлан Нысанбаев, Шығыс Қазақстан 
об лысының әкімі Ермек К�шербаев, Денсаулық сақтау 
вице-министрі – еліміздің Бас мемлекеттік санитарлық 
дә рігері Айжан Есмағам бетова, Сенат депутаты, Аграр-
лық мәселелер, табиғатты пайдалану және ауылдық ау мақ-
тарды дамыту комитетінің т�рағасы �ли Бектаев, Қа зақ-
стандағы Біріккен Ұлттар Ұйымы Даму Бағдар ла масының 
Тұрақты �кілі Катаржина Вавьерния, Пар ла мент 
Мәжілісінің бірқатар депутаты және тағы басқа қа-
тысушылар с�з с�йлеп, орнықты даму саясатын тиімді іске 
асыру жолындағы заңнамалық бастамаларын ұсын ды.

Сонымен қатар сенаторлар облысқа сапар барысында 
мәслихат депутаттарымен және �ңірдің жұртшылығымен 
кездесті. Палата Т�рағасы жергілікті тұрғындармен ай-
мақ ты дамыту тетіктері мен перспективаларын талқы-
ла ды. Ол �з с�зінде ел Президентінің облысты қайта құру 
ж� ніндегі тарихи шешіміне тоқталып, мұндай қадам 
�ңір дің �сіп-�ркендеуіне тың серпін бергенін атап �тті.

Кездесулер кезінде Мемлекет басшысы белгілеп бер-
ген жаңа экономикалық үлгіге к�шудің негізгі міндеттерін 
іске асыру, сондай-ақ заң шығару қызметінде Сенат пен 
�ңірлердің �зара тиімді іс-қимылын қалыптастыру мә-
селелеріне баса мән берілді.

ЭКОЛОГИЯ МӘСЕЛЕЛЕРІН 
ТАЛҚЫЛАДЫ

Сенат Т�ра
асы Мәулен �шімбаев �скемен �аласында Орны�ты даму саласында
ы �лтты� ма�сат-
тар мен міндеттерді� іске асырылуына мониторинг ж#ргізу ж�ніндегі парламенттік комиссияны� #шінші 
отырысын �ткізді. Іс-шара
а �атысушылар ��ірде ауаны� ластануына байланысты проблемаларды 
және экологиялы� �ауіпсіздікті �амтамасыз ету мәселелерін тал�ылады. Сондай-а� палата Т�ра
асы 
бас та
ан бір топ сенатор Шы
ыс +аза�стан облысы мәслихатыны� депутаттарымен және ��ір ж�рт-
шылы
ымен кездесті. Онда Мемлекет басшысыны� тапсырмаларын іске асыру аясында Сенат пен 
мәслихаттарды� �зара ж�мысын ж#йелі т#рде ж#ргізу барысы с�з болды.

Кеше  Тәуелсіздік күні мерекесі 
қар  саңында Теректі ауданына қа-
расты Сары �мір ауылында Батыс 
Қа зақстан облысының әкімі На ри-
ман Т�реғалиевтің  қатысуымен 
ал тыншы нысанның ашылу сал та-
наты �тті. Бұл нысанды салуға рес-
пуб ликалық бюджеттен 374 млн 
тең геге жуық қаражат б�лінді. Қ ұ-
ры лыс мерзімі 4 ай болса да, «Фир-
ма ИСКОМ» ЖШС мердігер ком-

па   ниясы белгіленген мерзімнен 
ер те аяқтады. Аталған дәрігер лік 
ам булатория күніне 35 адам қабыл-
дай алады, заманауи медициналық 
құрал дармен жабдықталған, ауыл 
тұрғындар арасында 22 адам тұрақ-
ты жұмыспен қамтылады. Дәргерлік 
амбулатория емдеу-профилак ти ка-
лық объектісі бо лып саналады, 
ішін де жалпы дәрігерлік-про фи-
лак тикалық дәрігер кабинеті, про-

це дуралық, физиотерапевттік, тіс 
ем дейтін кабинеттер, акушер-ги не-
ко лог кабинеті, зертханалар мен 
дә   ріхана, сонымен қатар дені сау 
ба ланың кабинеті және тағы да бас-
қа қарастырылған.

Жалпы, биыл облысымызда 
ден  саулық сақтау жүйесін қаржы-
лан дыруға 92 млрд теңге қарас ты-
рыл ды. Осы жылы 5,5 млрд тең  геге 
медициналық жабдық са тып алу 
жоспарланған. Қазір 204 бір лік 
медициналық жабдық алын ды. 
Сондай-ақ облыста меди ци на лық 
ұйымдарға жер гілікті бюджет есе-
бінен 1,7 млрд теңгеден астам қа-
ражат б�лініп, 81 жедел жәр дем  
ав ток�лігі сатып алынды. 

Жалпы сомасы 1 млрд 733 млн 
тең геге жуық қаржыға 22 денсаулық 
сақ тау нысанына күрделі ж�ндеу 
жұ мыстары жүргізілуде, оның ішін-
де «Ауыл – ел бесігі» жобасы аясын-
да 6 нысан бар. 18 нысан бойынша 
ж�ндеу жұмыстары аяқталды.

Jңір басшысы ауыл тұрғын да-
рын ел дамуына, �мір сапасын арт-
тыруға бағытталған жаңа нысанның 
ашылуымен және келе жатқан 
Тәуел  сіздік күні мере ке сімен құт-
тық тады.

АУЫЛДА МЕДИЦИНАЛЫҚ 
НЫСАН АШЫЛДЫ

Президентіміз +асым-Жомарт То�аевты� тапсырмасына сәйкес, 2кімет �аулысымен �ткен 
жылды� со�ында «Ауылда денсаулы� са�тауды жа�
ырту» пилотты� �лтты� жоба аясында 2023-2025 
жылдары Батыс +аза�стан облысында 50 медициналы� нысан салу жоспарлан
ан. Б#гінгі к#ні биыл
а 
жоспарлан
ан 12 нысанны� алтауы халы� игілігіне берілді. +ал
ан 6 нысан жыл со�ына дейін берілетін 
болады. 

Қызылшамен ауыратын науқастар саны 
бойын ша бірінші орында Йемен (25 мыңнан 
аса), екінші орында Үндістан (15 мыңға жуық) 
тұр. Есепте үшінші тұрған Қазақстанда 12 985 
жағ дай тіркелгені к�рсетілген. Алғашқы үштік-
тен кейін Эфиопия (11 мыңнан аса), Пәкістан 
(8 мыңнан жоғары), Конго (6 мың), Ресей (4305 
жағ дай) елдері тұр. 

CDC орталығының тізімі қарашаның ба-
сын да Дүние жүзілік денсаулық сақтау ұйымы 
(ДДСҰ) жариялаған 2023 жылдың мамырынан 
2023 жылдың қаза нына дейінгі кезеңдегі де-
ректерге сүйеніп жасалып отыр. АҚШ-тың 
ме   дицина мамандары қы зыл шаның қатты �р-
шіп кеткенін коронавирустық пандемияның 
сал дарымен байланыстырады. Олардың есе-
бін ше, 2020-2022 жылдар аралығында қызыл-
ша ға қарсы вакцинаның 61 млн дозасы егілме-
ген немесе уақытынан кешіктірілген.

Ал Қазақстанда қызылшаның асқынуы 
вак цинациядан бас тартатындар қатарының 

к� беюі мен байланысты. «Қызылшаға қарсы 
жал ғыз ем – екпе алу» дей ді мамандар. 6 жел-
тоқ санда ОКҚ-да �ткен сараптамалық бри-
финг те ҚР ДСМ Ұлттық қоғамдық денсаулық 
сақ тау орталығының басқарма т�рағасы Манар 
Сма ғұл да осылай деп мәлімдеген бола тын. 
Оның айтуынша, күн сайын Қазақстанда қы-
зыл шаның 300-ге жуық жағдайы тіркеледі, 
жұқ  тыру  дың негізгі к�рсеткіші вак цина алма-
ған адамдардың есебі нен к�бейіп отыр. «Жал-
пы рес публика бойынша ауру балалар арасында 
вак цинация жасатпаған балалардың үлесі 
83,6%-ды құра ды (13 670 жағдай).  Jкінішке 
қа рай, қазір қызылша ауруын жұқтырған адам-
дардың ішінде де вакцинадан бас тартып отыр-
ған дар бар», – деді Манар Смағұл. ДДСҰ ма-
мандарының айтуынша, қызылша �те жұқпалы 
ауру дың бірі, әдетте ол вак ци нация деңгейі 
т� мендеген кезде бас к�теретін вирус.

Ұлағат БЕКБОЛАТ

ҚАҒЫНЫП КЕТТІ ҚЫЗЫЛША
+аза�стан �ызылша ж��тыру к�рсеткіші бойынша әлемде #шінші орын
а шы�ты. 

А+Ш-ты� ауруды ба�ылау және алдын алу ж�ніндегі орталы
ы (CDC) 8 желто�санда 
ж��палы дерт ме�деп т�р
ан елдер тізімін жа�артты. 

Мәжілісте есірткі �ыл мы сы на �арсы 
к#рес шара ларына арнал
ан 2кімет са
а-
ты �тті. +азіргі ахуал бойынша Ішкі істер 
ми нистрі Ержан Сәденов баяндама жа-
сады.

БҰҰ мәліметі бойынша, есірт кіні пайдалану 
мен заңсыз айна лымы ның, әсіресе ұйымдасқан 
есірт кі айналымының ауқымы барлық елдің 
ұлттық қауіпсіздігіне қатер т�ндіріп отыр. 
М әжілістің вице-спикері Дания Еспаева бұл 
мә селе Қазақстанда да �зекті еке нін атап �тті.

– Елімізде есірткінің жыл са йын ғы заңсыз 
ай налымы – шама мен 25 тонна, оның 95 
пайыз дан астамы каннабис тобындағы есірт-
кі ге, 5 пайызға жуығы синте тикалық есірткіге, 
1 пайыздан азы апиынға, героинге және зат-
тар дың �зге де түрлеріне тиесілі. Елімізде есірт-
кі қылмысына қарсы іс-шаралар тұрақты қолға 
алы нып жатқанына қарамастан әлі де шешіл-
ме ген проблемалар бар, – деді Мәжіліс Т�р-
а ғасының орын басары.    

Ішкі істер министрі Ержан Сәденов қазіргі 
уа қытта синте тика лық есірткінің жаппай тара л-
уы �зекті мәселе екенін айтты. 2019 жылға дейін-
гі заңнама қауіп ке тез әрі тиімді әрекет етуге 
мүм  кін дік бермегендіктен Ішкі істер министр-
лі гінің бастамасымен жаңа заң жобасы әзір-
ленген. Онда есірткінің құрылымдық элемент-
терінің «аналогтері» және «алмас тыр ғыштары» 
ұғымдары енгізілді, бірақ кейбір нормалардың 
Кон сти туцияға сәйкестігі күмән тудырды. 

– Маңызды шешімдердің нәти жесінде д е-
пу таттар «револю ция лық» түзетулер пакетін 
қа был дады. Бұл жұмыстың нәтижесін әлі де 
к� ріп келеміз. Біріншіден, жаңа психикалық 
бел сенді зат тарды бақылауға алудың нақты 
те тігі құрылды. Бүгінде Қазақ станда қауіпті 
есірт кінің барлық белгілі түрі бақылауда. Екін-
шіден, оларды тізімге қосу процедурасы 1 ай-
дан аз уақыт алады. Бұл үшін Еуразиялық Одақ 
елдерінің тізбе лерінде немесе БҰҰ Халық-
аралық комитетінің ұсынымдарында есірт кі 
за ттарының болуы жет кілікті. Үшіншіден, 
есірт кінің жаңа түрлері елімізде іс жүзінде пай-
да болмай тұрып бақылауға алынады, – деді 
Ержан Сәденов.

Министрдің с�зінше, осы түзетулер күшіне 
ен геннен кейін соңғы 5 жылда «синтетикалық 
есірт кіні» тәркілеу к�лемі 10 келі ден 1 тоннаға 
дейін күрт �скен. Сонымен қатар жыл басынан 

бері 4 трансұлттық ұйымдасқан қыл мыс тық топ 
пен 75 жасырын есірт кі зертханасы жойылды, 
олар  дан 185 тоннадан астам пре курсорлар тәр-
кіленді.

– Қазіргі уақытта қылмыстық жауап кер ші-
лік тек прекурсорлар мен зертханалық құрал-
жабдық тарды заңсыз әкелгені үшін белгіленген. 
Іс жүзінде біз есірткі �ндірушілерінің �з тауа-
рын сатуға кіріскен уақытын күтуге мәж бүр міз. 
Бұл мәселені шешу үшін Ішкі істер министрлігі 
Се нат депутат тарымен бірлесіп, прекурсорлар 
мен күшті әсер ететін заттардың заңсыз айна-
лы мы үшін жауапкер шілікті күшейтуді к�з дей-
тін тиісті заң жобасын әзірледі. Ол қазір Мә-
жі лістің қарауында, – деді Ішкі істер министрі.

Есірткі құралдарының, психо троптық зат-
тар мен олардың пре курсорларының заңсыз 
ай налы мына қарсы күрес ж�ніндегі Орталық 
Азия �ңірлік ақпараттық үйлестіру орталы ғы-
ның дирек торы Атагелді Язлыев те баяндама 
жа сады. Ол трансұлттық есірткі қылмысына 
қар сы күрес орталы ғының осы жылдың 9 
айын да ат қарған қызметінің қорытындысы 
тура лы ақпарат берді.

 Заңнама және сот-құқықтық реформа ко-
ми тетінің т�райымы Снежанна Имашева қо-
сым ша баяндамасында 2014 жылдан бас тап 
есірткіні медициналық емес мақсатта қолдану 
үшін жауапкер шілік Қылмыстық кодекске 
ауыстырылғанын, тыйым салу тек қоғамдық 
орындарға ғана қарас тырылғанын атап �тті. 

– Нәтижесінде, биыл медициналық емес 
мақ сатта 89 қылмыстық құқықбұзушылық тір-
келсе, оның 30-ы ғана сотқа жеткен. «Қоғамдық 
орын» деген маңызды тармақ болғандықтан, 
есірт кіні қолданатындар үйде қолдандым деп 
жауапкершіліктен оңай құтыла алады, бұл заң-
ды. Биыл медициналық емес мақсатта 370 
мың ға жуық факті анықталды, – деді С.Има-
шева.

 Осыған орай, депутаттар қо ғам дық орын-
дарда медициналық емес есірткіні қолдануды 
қыл мыс тық, ал қалған жағдайда әкімшілік 
заң мен жазалауды ұсынып отыр. Бұл қадамдар 
дәрі лік заттарды медициналық емес мақсатта 
пай далануға толық тыйым салуды қамтамасыз 
етуі керек. 

Депутаттар есірткі қылмы сымен күреске 
қа   тысты түйткілді мәселелерді ортаға салды. 
Ай тыл ған ұсыныстар апта соңына дейін жи-
нақ талып, Үкіметке жолда натын болады.

ЕСІРТКІМЕН 
КҮРЕС КҮШЕЙЕДІ
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Мәжіліс спикері Ерлан �ошановты� 
т�ра�алы�ымен бюро отырысы �тіп, алда�ы 
жалпы отырысты� к�н тәртібі на�тыланды.

Депутаттардың талқылауына трансферттік баға 
белгілеу мәсе лелері бойынша �згерістер мен 
толықтырулар енгізу туралы заң жобасын бірінші 
оқылымда қарау ұсынылады. Заң жобасы транс-
ферттік баға белгілеу саласындағы заңнаманы 
жетілдіру, әрі капи тал дың елден шығарылуын ба-
қылау шараларын күшейту мақ са тымен әзірленген. 
Бұл халық аралық іскерлік операцияларда және 

олармен байланысты мәмі ле лерде мемлекеттік 
кірістің азаюын болдырмауға оң әсер етеді.

Депутаттар алдағы жалпы отырыста 2014 жылғы 
29 ма мыр дағы Еуразиялық экономикалық одақ 
туралы шартқа Қырғыз Республикасының қо-
сылуына байланысты �згеріс енгізу туралы хат-
таманы ратификациялау жо басын да қарайды.

Сонымен қатар Мәжіліс ко митеттері «Аква�сіру 
тура лы» заң жобасы, ақпаратқа қол жеткізу және 
қоғамдық қатысу мәсе лелері бойынша түзетулер 
мен бірқатар халықаралық келісім дерді ратифи-
кациялау туралы заң жобасын қарайды.

ОТЫРЫСТЫҢ КҮН ТӘРТІБІ 
НАҚТЫЛАНДЫ

Аманатты� депутат тар-
ды� �ызметін жандандыру, 
ха лы�ты� партия�а деген се-
ні мін арттыру, мәслихат де  -
путаттары мен мемле кет тік 
органдар арасында�ы ашы� 
әрі тиімді диалог �&ру – осы 
және та�ы бас�а мәсе лелер 
�онаевта �ткен «AMANAT» 
партиясынан сайлан�ан бар-
лы� де�гейдегі мәслихат 
депутаттарыны� І облысты� 
форумында айтылды. 

Жиынға облыс әкімі Марат 
Сұлтанғазиев қатысты. Сондай-
ақ ардагерлер мен партия белсен-
ділері, облыстық басқарма және 
департамент басшылары да қа-
тысты.

Форумның ашылуында с�з 
алған Алматы облысының әкімі 
партияның сайлауалды бағдар-
ламасы аясында �ңірдің әлеу-
меттік экономикалық дамуының 
10 айына қорытынды жасады.

Оның айтуынша, биыл бар-
лық салада �сім қамтамасыз еті-
ліп, жыл соңына қарай жалпы 
�ңір лік �нім к�лемін 4,7% �сім-
мен 4,6 триллион теңгеге дейін 
жеткізу жоспарланды. Бұл ретте, 
партияның 2023-2027 жылдарға 
арналған «Халықпен бірге!» сай-
лауалды бағдарламасы шешуші 
р�л атқарады.

«Биылға жоспарланған 88 іс-
шараның 42%-ы орындалды. 
Жалпы, жол картасында к�здел-
ген 106 іс-шара кезеңімен жүзеге 
асырылып жатыр. Қаражат к�-
лемі 2 трлн 342,4 млрд теңгені 
құ райды. «AMANAT» партия-
сының саяси бағытын орындау 

мақсатында �ңірде әлеуметтік-
экономикалық дамудың оң дина-
микасы сақталды. Аталмыш 
фо рум депуттар мен жергілікті 
ат қару шы органдар арасында 
Ал маты облысының эконо ми-
касын дамыту мәселелерін тал-
қылау үшін ашық диалог алаңына 
айналғанын қалаймыз», – деді 
Марат Сұлтанғазиев.

Сонымен қатар мәслихат 
депутаттарының р�ліне тоқтал-

ған аймақ басшысы олардың 
ха лықтың �зекті мәселелерін 
ше шудегі басым міндеттерін атап 
�тіп, �ңірдегі оң �згерістердің 
бастамашысы болу маңызды-
лығын айтты.

Ал партия филиалының т�ра-
ғасы Қуат Байғоджаев бұл форум 
– аманаттық депутаттарға мем-
лекеттік орган басшыларымен 
тікелей тілдесуге мүмкіндік жа-
салған шара екенін айтты.

«Форумға облыстағы барлық 
деңгейдегі депутат шақырылған. 

Сондай-ақ барлық басқарма 
және департамент басшылары 
қатысуда. Негізгі мақсат – де-
путаттар мен жергілікті атқарушы 
орган арасындағы ынтымақ тас-
тықты нығайту. Dйткені депу тат-
тар тарапынан мемлекеттік ор-
гандарға к�птеген сұрақ туын-
дайды. Сол сұрақтарды бірлесіп 
талқылап, бірлесіп шешу жол-
дарын қарастырдық. Мемле-
кеттік орган басшыларымен 

тікелей тілдесуге мүмкіндік жа-
сал ды. Маңызды мәселелер 
талқыланды», – дейді Қуат 
Байғоджаев.

Айта кетсек, Алматы облы-
сында барлық деңгейдегі 228 
мәслихат депутатының 190-ы 
«AMANAT» партиясының мү-
шесі. Олар жыл басынан бері 517 
қабылдау жүргізіп, 1 мыңнан аса 
адамды қабылдаған. Оның 817-
нің �тініші оң шешімін тапты. 
Қалғандарына заң аясында 
түсініктеме берілді.

ПАРТИЯ ДЕПУТАТТАРЫНЫҢ 
ФОРУМЫ ӨТТІ

Жазы аптап ысты�, �ысы 
�ы тымар, �ара суы� Ма�-
�ыстауды� ауа райы к�ніне 
�ыры� �&былады. М&нда 
�мір с�ру �шін адамны� на-
�ыз к�нбіс, к�нторы шаруа-
ге рі �ана, ал малды� с&рып-
та лып, әбден с�згіден �ткен 
т�рі �ана шыдас береді.  

Dзгесі ат айналар қа шық-
тықта саудырап не тұлыбы қа-
лады, не тұлымы к�п т�бе шіктің 
бірінен тыныс табады. Шіліңгір 
шілдеде де ақырған ақпанда да 
мал баққан қазаққа ең қат нәр се 
– су, оны ерте к�ктемде қар 
суын қолдан к�міп, күпке жина-
ған. Мұндай орындарды шаруа-
герлер ерекше қадірлеп, әрқай-
сысына ат беріп, айдар тақ қан. 
Олардың аты да заты бұл жер-
лер де сонау орта ғасырлардан 
бері белгілі.

Бертін келе құдық қазу, оны 
кәсіпке айналдыру үрдіс бола 
бас тады. Жер асты суларын 
жадқа тоқыған, құдық қазудың 

қыр-сырын білетін белгілі белгілі 
рулар мен әулеттер болған. Мә-
селен, Қараш руында Бейнеубай, 
Қожамсүгірде Ерше, Бегейде 
Ораз, К�рпеде Бисембай, Құ-
нанорыста Айтқұл, Dрдекте 
Жүнбас пен Кенженің есімдері 
табиғи дарын, айтуылы құдықшы 
ретінде ел жадында мәңгі сақ-
талған.

Бүгінде Маңғыстау облы-
сындағы мал �сіруші шаруа шы-
лық тарды сумен қамтамасыз 
ету д егі құдық қазу әдісі мүлдем 
�з герген. Ол арнайы Үкімет тара-
пынан қаржыландырып отырады. 
Мәселен, Қазақстан Респуб ли-
касы Ауыл шаруашылығы ми-
нистрінің 2018 жылғы 23 шілде-
дегі №317 «Инвестициялық са-
лымдар кезінде агро�нер кәсіптік 
кешен субъектісі шеккен шығыс-
тардың бір б�лігін �теу бойынша 
субсидиялау қағидаларын бекіту 
туралы» бұйрығының (бұдан 
әрі – Қағида) № 4 «Жайылым-
дарды суландыру инфрақұры-
лымын құру және мал �сіруші 

шаруашы лықтарды сумен қам-
тамасыз ету (құдықтар, ұңғы-
малар)» жоба сының паспорты 
бойынша 2014-2023жылдар ара-
лығында – қазылған 498 ұңғымаға 
1527 111,1 мың теңгеге субсидия 
т�ленген. Атап айтар болсақ;

2014 жылы – 8 ұңғыма 19 
438,8 мың теңгеге субсидияланды 
(80%);

2015 жылы – 57 ұңғыма 133 
333,6 мың теңгеге субсидияланды 
(80%);

2016 жылы – 76 ұңғыма 213 
890,7 мың теңгеге субсидияланды 
(80%);

2017 жылы – 56 ұңғыма 188 
352,5 мың теңгеге субсидияланды 
(80%);

2018 жылы – 71 ұңғыма 255 
486,4 мың теңгеге субсидияланды 
(80%);

2019 жылы – 66 ұңғыма 178 
329,8 мың теңгеге субсидияланды 
(80%);

2020 жылы – 71 ұңғыма 181 
344,5 мың теңгеге субсидияланды 
(80%-50%);

2021 жылы – 44 ұңғыма 119 
749,5 мың теңгеге субсидияланды 
(50%);

2022 жылы – 23 ұңғыма 107 
492,5 мың теңге субсидияланды 
(80%);

– Биыл  – 25 ұңғыма 129,7 
мың теңге субсидияланды (80%). 
Алайда, 29 қараша күні Қағидаға 
�згерістер мен толықтырулар ен-
гізіліп, № 4 жоба паспортына 
суб сидиялау үлесін тек 50% етіп 
енгізілді, – дейді Маңғыстау об-
лыстық Ауыл шаруашылығы 
бас  қармасының ауыл шаруа-
шылы ғы техникалары және ауыл 
шаруашылығы �німдерін қайта 
� ң д е у  б � л і м і н і ң  б а с ш ы с ы 
Нұрсұлтан Совет. 

Бұдан былай субсидия алуға 
қажетті құжаттар тізбесі де к�бей-
тілген. Dз кезегінде бұл �згерістер 
�ңірдегі жайылымдарды сулан-
ды ру жұмыстарын бәсеңдетеді 
дейді �ңірдегі шаруашылық ма-
мандары. 

Сағындық РЗАХМЕТОВ,
Маңғыстау облысы

СУЛАНДЫРУДЫ СУБСИДИЯЛАУ НЕГЕ АЗАЙДЫ?

«AMANAT» партиясы жа-
нын да�ы +�ірлік даму ж�-
нін дегі республикалы� ке-
�есті� кезекті отырысында 
елі міздегі республикалы� 
ма�ызы бар автомобиль 
жол  дарын салу,  �айта 
жа�ар ту және к�рделі ж�н-
деу мәселелері тал�ы-
ланды.

Республикалық жолдарды 
салу, қайта жаңарту және күрделі 
ж�ндеу, облыстық және аудан-
дық маңызы бар жолдарды ж�н-
деу – «АМАNАТ» партиясының 
«Халықпен бірге!» сайлауалды 
бағ дарламасындағы не гізгі ба-
сым дықтардың бірі. Мем лекет 
басшысы биылғы Жолдауын да 
бұл мәселенің стратегиялық ма-
ңызын ерекше атап �тіп, «Авто-
к�лік жолдарының құрылысы 
мә селесі шешімін табуға тиіс. 
Қазір оның сапасы сын к�тер-
мейді. Тиісті жұмыстар уақтылы 
және сапалы жасалмайды. Жем-
қорлық белең алып тұр, бәсеке 
де жоқтың қасы. Мұның бәрі – 
осы салада әбден тамыр жайған 
кемшіліктер. Сондықтан, жыл 
соңына дейін нақты шаралар 
қабылдау қажет» деген болатын. 

Осы орайда кеңес т�рағасы, 
Мәжіліс депутаты Берік Бейсен-
ғалиев республикалық маңызы 
бар жолдарды ж�ндеу ел эконо-
микасын дамытуда аса маңызды 
р�л атқа ратынын атап �тті. 

«Dкінішке қарай, жол салу 
жұмыстарының 4-5 жылға, тіпті 
7 жылға дейін созылуына куә 
болып отырмыз. Мәселен, сон-
дай авто жол дар ретінде «Тал ды-
қорған – Dскемен», «Ақт�бе – 
Қандыағаш», «Қарағанды – 
Алматы», «Атырау – Астрахан» 
және бүгінгі жиында талқылаған 
«Қызылорда – Жез қазған» 
жолдарын атауға болады. Жол 
құ рылысы созылғандықтан, 
оның салу құны да жыл санап 
�сіп бара жатыр. Мәселен, соң-
ғы атал ған бағыт бойынша құ-
ры лыс мате риал дарының қым-
баттауына бай ла нысты жасалған 
түзетулерден кейін жол салу 
құны 61%-ға �сіп кетті», – деді 
кеңес т�рағасы.

К�лік вице-министрі Сәт-
жан Аблалиевтің айтуынша, 

биыл республика бойынша 10,7 
мың шақырым жолда ж�ндеу 
жұ  мыс тары жүргізіліп жатыр. 
Оның ішінде 6,5 мың шақыры-
мы – рес публикалық маңызы 
бар жол.

 Биыл тамыз айында партия 
т�рағасы Ерлан Қошановтың 
жеке қабылдауына жазылған 
Алтай қа ла сының тұрғындары 
Осинов асуы деп аталатын «Dс-
кемен-Ал тай-Рахман қайнары» 
жол учас кесін ж�ндеу мәселесін 
к�терген еді. Кеңес отырысында 
7 жылдан бері шешілмей келе 
жатқан осы мәсе лені партия 
хат шысы Ержан Жыл қыбаев 
тағы да ортаға салды. Ол Алтай 
және шекара маңындағы Катон-
Қарағай ауданының 80 мың нан 
астам тұрғыны мен он мың даған 
туристер үшін бұл учас кенің 
�мірлік маңызы зор екенін бас 
айтты. Сондай-ақ партия хат-
шысы Ветелка және Новос трой-
ки елді мекендерінен Орал қа-
ла с ына дейінгі жолдың толық 
бол мауы бү гінде к�птеген қо-
лай сыздық туғы зып отырғанын 
жеткізді. Атап айт қанда, жолдың 
болмауынан оқу шылар маусы-
маралық уақытта мектепке, 
тұрғындар жұмысқа бара алмай-
ды, жедел жәрдем де мұнда 
уақтылы жете бермейді.

Бұл мәселеге қатысты К�лік 
вице-министрі Сәтжан Абла-
лиев аталған жол учаскесінде 
ж�ндеу жұмыстары 2 жыл ішінде 
толық аяқталатынын жеткізді. 

Сонымен қатар жиында елі-
міз дегі ең тозығы жеткен жол-
дардың бірі – «Қызылорда–
Жез қазған» тас жолының мәсе-
лесі де к�терілді. 

«Қызылорда облысында 
жұмыс аяқталуға жақын. Ал 
Жезқазған жағынан жол салуға 
қатысты сатып алу конкурс та-
рына ешкім қатыспа ғандықтан, 
2021 жылы жасалған жобалық-
сметалық құжаттамасы қайта 
жасалып жатыр. Мұнымен қа-
тар, «ҚазАвто Жол» компаниясы 
конкурстық рәсім дерді жүр-
гізуде. Егер экспер ти заның қо-
ры тындысын алатын бол сақ, 
мердігер компания анық    та лады. 
Келесі жылы құ ры  лыс жұ мысын 
бастаймыз»,  – деді  вице-
министр. 

Тұрғындар жылдар бойы ша-
ғым данып келе жатқан күрделі 
мәсе лелердің бірі – Қостанай 
облы сының Арқалық қаласы-
нан Ақмола облысының Дер жа-
винск қаласына дейінгі «Жез-
қаз ған-Петропавл» тас жолы-
ның жағдайы. «ҚазАвтоЖол» 
компаниясы ж�н деу жұмыс-
тарын 2024 жылы аяқ тауға уәде 
беріп отыр. Алайда жақын маң-
дағы елді мекендердің тұр ғын-
дары ж�ндеу жұмыстарының 
сапасына қатысты к�птеген 
сұрағы мен шағымын жеткізуде.

Жиын нәтижесі бойынша 
бір қатар қорытынды жасалды. 
Атап айтқанда, жұмыс к�лемі, 
сапасы к�ңіл к�ншітерліктей 
емес. Алдағы 6 жылда 8 мың 
ша қырымға жуық халықаралық 
және рес пуб ликалық автомо-
биль жолдары са лынып, ре-
конструкцияланатын болады. 
Яғни, жылына 1 мың ша қы-
рымнан сәл асатын жол жаңара-
ды деген с�з. 

Сонымен қатар «Қызылорда-
Жезқазған» тас жолы сынды 
құ рылыс жұмыстарының бір-
неше жылға созылып кетуі оның 
құны ның бірнеше есе қым-
баттауына, соның салдарынан 
жұмыс мерзі мінің де шегерілуіне 
әкеліп отыр. Битум, қиыршық 
тас, цемент сияқ ты басқа да 
жол-құрылыс материал дары 
жетіспейді, бұл да жұмыстың 
аяқталу мерзіміне әсер етеді. 
Түп  теп келгенде мұның барлы-
ғынан жұмыс сапасы зардап 
шегеді.

Республикалық маңызы бар 
жолдарды салудағы негізгі мә-
селе лерді шешу үшін уәкілетті 
орталық және жергілікті атқару-
шы орган дарға бірқатар ұсыным 
берілді. Оның ішінде шығын-
дарды оңтай ландыру және құ-
ры лыстың �зіндік құнын т� мен-
дету, қатаң сапа стан дарттарын 
басшылыққа алу және олардың 
сақталуын бақылау қа ралды. 
Сондай-ақ заманауи тех но ло-
гиялар мен материалдарды ен-
гізу, тендерлер мен келісімшарт-
тар дың ашық рәсімдерін �ткізу, 
ау дитті күшейту, климат ерек-
ше лік терін ескеретін техноло-
гия ларды әзірлеу және қолдану 
ұсынылды.

ЖОЛ ҚҰРЫЛЫСЫ 61%-ға 
ҚЫМБАТТАП КЕТКЕН
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«Инфляцияның тежелуінің 
себептері: қатаң ақша-несие 
сая   сатында, елдегі �н   діру   ші   лер-
дің шығындарының аза   юында 
және сырттан әсер ететін ин  -
фляция қы   сы  мының әлсі   ре  -
генінде жатыр. Десе де, мұн   дағы 
к�рсеткіштің т�мендеуі «қым  -
бат   шылықтың» тоқтаға   нын 
емес, тек қарқы   ны бәсең  дегенін 
білдіреді. Б�лшектеп тал  дасақ, 
инфляция 3 ком   по ненттен тұ  -
ра ды. Біріншісі – азық-түлік 
бағасы – шама  лап тұрақтаған, 
бірақ кейбір түрлері әлі де болса 
қымбат. Оның әр түрлі себебі 
бар. Екін шісі – азық-түлік емес 
тауарлар. Олар   дың ішінде, үй 
жиһазы мен киім    дердің бағасы 
әлі де жо ғары, себебі оларға сұ-

раныс к�п. Сосын күзден бастап 
дәрі-дәр мектің маусымы бас  -
тал   ғандықтан олар да сәйке  -
сінше қымбаттап жатыр. Ал 
үшінші компонент – ақылы 
қызмет   тер ге кел сек, комму   нал -
дық т� лем   дердің бағасы �сіп 
отыр. /ңір лер бойынша алсақ, 
қай ком по ненттің бағасы да 
барлық жерде бір   дей емес», – 
дейді макросарапшы Аяг�з 
Ханетова.

Келесі бір сарапшы – Расул 
Рысмам   бетов қатаң ақша-несие 
саясатының ке   сірінен қазір 
эко номика сұлық жатқа  нын ай-
тады. Пікірінше, базалық ставка 
үлкен болса, экономика бір 
орында қозғалыссыз қалады 
екен. /йткені адамдар несие ал-
мауға тырысады. Ал жинағы 
барлары са лым д арын депозитте 
ұстағанды немесе бағалы қағаз  -
дарға салғанды ж�н к�реді. Мә-
селен, ірі банктер, корпоративті 
құ рылымдар, тіпті квази   мем -
лекеттік сек тордың �зі де ин -
вестициялық жобалардан г�рі 
тәуекелі аз, табысы кепілді ба  -
ғалы қа ғаздарды таңдай бастай-
  ды. Оның үстіне ол жерде кор  -
рупциялық тәуекел де жоқ. Ал 
ставканы түсірген кезде ақша да 
арзан дайды, адамдар да ин   -
вестициялық жоба    ларға қаржы 
құя бастайды. /йткені ол кезде 
керісінше депозиттен тұщымды 
та быс к�ре алмайсың. Сон  -
дықтан да қазір біз дің эконо  -
мика қозғалыссыз жатыр. /йт-
кені ставка әлі де болса үлкен.

«Енді инфляцияға келер 
болсақ, оның 10,3%-ға түскені 
әдеттегі қалыпты жағдай. /йткені 
қараша айы – инфляцияның 
баяулайтын кезеңі. Жыл сайын 
солай қай таланып тұрады. Ал 
кейбір �ндіріс ошақ тарының 
қарқыны бәсеңсіп, қоймада 
тауарлар ұзақ сақтала бастайтын 
уақыт тарда инфляция қайтадан 
қарқын алады. Ол желтоқсан 
айының аяғында там-тұм  дап 
к�рініс беріп, қаңтар айының 
орта   сында �ршіп кетеді. /йткені 
жаңа жылдан кейін сауда сая -
бырсиды, �тпеген тауарлар қой-
мада жатып қалады. Осы   лайша, 
түпкі бағаға сақтау шығыны қо-
сылады. Тек кең тұтыну тауарлары 
ғана емес, азық-түлік, бидай, 
картоп сияқты �німдер туралы да 
осыны айтуға болады. Қаңтар, 
Ақпан, Нау рыз – инфляция �те 
жоғары болатын ай лар. Ол да 
маусымдық құбылыс, сон   дық тан 
оның қан дай ауқымда және қар -
қында болатынына болжам айту 
қиын. Оны уақыт к�рсетеді. 
Менің ойымша, бар   лығы да 
базалық ставканың қалай �з ге-
ретініне байланысты болмақ. Егер 
Ұлт   тық банк �з әрекетін Үкі  -
метпен бірге үй лес    тіре отырып, 
«эко номиканы не     сие         лендіру 
керек, базалық ставканы тү сіру 
керек» десе, онда ақша айналы -
мының қарқыны инфляцияны да 
�ршітіп жіберуі мүмкін. Бірақ бұл 
да  қалыпты жағ дай.  Одан 
қорқудың қажеті жоқ. Ең бастысы 
ішкі �ндірісті күшейту қажет. 
Отандық тауар �ндірісі күшейсе, 
эконо   ми каға да жан бітпек. Ал 
қазір ол сұлық жа тыр», – дейді 
экономист Расул Рыс мамбетов.

4 ҚҰРАЛЫ ТҮГЕЛ 
ҰЛТТЫҚ БАНК 

Рас, бұл жолғы инфля   ция -
ның т�мен дегені үлкен же   тістік 
екенін жасырмау керек. Маман-
  дардың к�пшілігі бұған бі рінші 
кезекте Ұлттық банктің базалық 
став каны к�тергенінің арқа  -
сында қол жеткізгенімізді ашық 

айтып отыр. Сон  дық тан Үкі  -
меттің үлесі қанша қыруар ең-
бектен тұрса да, екінші орында. 
Ал ҰБ-ның жыл бойы 16,75%-
ды ұстап тұрғаны дұрыс шешім 
болды. Бұл осындай күрделі ке-
зеңде қолданылатын кешенді 
шара лардың бір парасы ғана 
екен.

«Жалпы, бас регулятордың, 
яки Ұлт тық банктің осындай 
4 құралы бар. Бірін шісі – база -
лық ставканы реттеу. Ол �з же-
місін берді. Ресейде және басқа 
кейбір елдерде де бізден кейін 
осындай қадамға бар   ғанын к�-
ріп отырмыз. Екін   шісі – банк-
тер дің резервтік м�лшер лемесін 
жо ға   рылату, яки олардың ақ -
шасын к�бірек алып қояды да, 
олардың экономиканы қар -
жыландыруға ақшасы аз бо-
лады. Үшін  шден – ҰБ нота, яки 
облигация шы ғарады да, банк-
терге және басқа да қаржы 
ұйым дарына сатады. С�йтіп, 
олар дың ақшасын жиып алып, 
алтын-валюта қо  рын к�бейтеді. 
Мұн да да олар банктердің эко-
номикаға ақша тастауына сәл 
кедергі жасайды, яки эконо -
микадағы ақша масса сын азай -
тады. Т�ртіншісі – валюталық 
рет теу. Ол бұрыннан келе жат-
қан тәсіл. Валюта бағамын ұс -
тап тұру үшін интер венция жа -
сайды. Бірақ байқасаңыз біз 
соң ғы уақыттары ол әдісті қол -
данып жүр ген жоқпыз. Кері-
сінше, Ұлттық қордан бюд жет-
ке доллар түрінде �те к�п ақша 
тас тау арқылы, Ұлттық банктің 
алтын-валюта қорына қол сал  -
май отырмыз. Валю таға сұра  -
нысты осылайша қанағат тан  -
дырып жатырмыз. Одан б�лек, 
Прези   дент сыртқа валюта шы-
ғару к�лемін шек  теді, содан ке -
йін экспорттан түсетін ва  лю та-
ны биржаға сатуға мәжбүрледі. 
Мә селен, валютамен табыс та-
ба  тын мұ най-газ, металл �нді -
рісі сияқты ірі ал      па уыт ком  па  -
нияларды осыған шақырды. 
Осылайша, биржаға Ұлттық 
қордан, экс портер компа    ния -
лардан валюта түсе бас    тады. 
Экономиканы сауықтыру не  -
месе ын таландыру үшін осы 
т�рт тетіктің т�р  теуін де ұдайы 
қолданып келеміз. Со ның арқа-
  сында инфляция да, теңгенің 
бағамы да тұрақтанып тұр», – 
дейді экономист Сапарбай Жо-
баев.

БОЛЖАМ – 5%
Естеріңізде болса, Үкімет 

пен Ұлттық банк инфляцияны 
келер жылы 6-8%-ға, 2025 жыл-
дың аяғына 5%-ға дейін түсі  -
реміз деген болжамды мақса   тын 
жариялаған болатын. Бірақ әлі 
де болса күрделі ахуал   дың сақ  -
талып отырғанына орай, оған 
кү мән мен қараушылар бар -
шылық. Себебі баға қымбат.

«Қазан айында инфляция 
10,8% бол   ды. Бірақ кең тұ   -
тынатын бірқатар тауар, соның 
ішінде күріш 40%-ға, сүт пен 
нан �німдері 15%-ға �сті. Жеке 
гигиеналық тауарлар 17%-ға, 
ди   зель отыны 35%-ға, комму  -
налдық қызмет мәселен, қоқыс 
т�гу 32%-ға қымбаттады, Бір 
с�збен айтқанда күнде  лікті тұ-
тыну тауарлары ресми ин фля-
ция деңгейінен к�п артық. 
Оның үс тіне «инвестицияға 
айыр бас тариф» бағ  дар ламасы 
коммуналдық тарифтерді �сі        ріп 
жібермек. ЖЖМ бағасын к�рші 
мемлекеттермен теңестіру 
жоспары тағы бар. Ендеше, қол 
жеткізу мүмкін емес мақ сатты 

ин дикаторларды белгілеу неге 
қа жет?», – дейді сенатор Аман-
гелді Нұғманов.

Депутаттың бұл сауалына 
Ұлт тық банк т�рағасы Тимур 
Сү лейменов: «Ұлттық ста   -
тистика бюросы инфляцияны 
индекс тегенде небәрі 508 тауар-
ды қарастырады. Ал қазақ     -
стандықтар 11 мың түрлі тауар 
тұтынады. Одан б�лек, жұмыс, 
қызмет, азық-түлік тауарлары, 
азық-түлік емес тауар  лар сынды 
санаттар бар. Осының бар-
лығын да ескеру керек. Сол се  -
беп ж е ке леген тауарды алып 
са   лыстырғанда осы  лайша к�зге 
оғаш к�рінетін цифралар на-
разылық тудыратыны рас. Бірақ 
Сауда және интеграция ми-
нистрлігі, Ұлттық экономика 
министрлігі, әкімдіктер кең ау-
қымды жұмыстар жүргізуде. 
Олар дел   дал    дарды жойып, на  -
рықты тауарлар  мен толтырып, 
бағаның түсуіне жағдай жасап 
жатыр. Сондықтан жоспардан 
тыс жағ даят тар килікпесе, бол-
жам үдесінен шыға аламыз деп 
санаймын», – деп жауап бер ген 
болатын. Осы тұста экономист 
маман дар билікті одан да батыл 
қадамдарға ба руға шақырып 
отыр. 

«Экономисттер к�птеген 
ұсы ныс ай тып жатыр. Бірақ 
билік оған бара қоймай ды, �йт-
кені �зінің табысынан ажыра -
ғысы келмейді. Мәселен, дәу    -
летті адамдардың ай лығын әр 
жылы 10%-ға к�тере бермеу 
керек. Жыл сайын бюджеттен 
ай лық ала  тындардың еңбека  -
қысын к�тереміз деген желеу -
мен биліктегілердің, яки ква-
зимем лекеттік мекемелердегі, 
қорлар дағы, әкім      діктер мен 
министрліктердегі лауа  зым  ды 
тұлғалардың айлығы да бірге 
�седі. Осылайша, еден жуушы-
ның 100 мың теңге айлығына 
10 мың қосылса, білдей топ-
менеджердің 2 миллион теңге 
айлы ғына 200 мың қосылады. 
Инфляцияның бір себебі осын-
да жатыр. Бізде соны шек теу 
керек. Мысалы, орташа айлық 
350 мың деп жатырмыз ба? Осы 
сомаға дейінгі ай лық алатын  -
дардың еңбекақысын �сіру ке-
рек. Мұны Президент осыдан 
үш-т�рт жыл бұрын айтты. Бі-
рақ бюджет шығын  дарына қа-
расаң, оған тоқтау салынып 
жат  қанын к�рмейсің. Олар әр 
түрлі жол мен, соның ішінде ин-
дексация жасау ар қы лы, �з дері-
 нің де айлықтарын к�теріп жа  -
тыр. Соны тоқтатпаса, ин    фля-
     цияны тұ қырту қиын болмақ. 
Сондай-ақ 2019 жылғы Жол-
дауында Пре зидент жоғары 
табыс табатындарға прог  рес  -
сивті салық салуды тапсырды. 
Бірақ т�рт жылдан бері ми-
нистрлік соны ептей алмай жа-
тыр. Неге? /йткені қала май ды. 
Ал жаңағы мен айтқан білдей 
топ-менеджерлер болса еден 
жуушы мен бірдей 10% салық 
т�лейді. Егер бұл бастама қолға 
алын са, инфляцияны ауыз   -
дықтаудың бір жолы болар 
еді», – дейді экономист Са-
парбай Жобаев.

С�з соңында айтарымыз: 
мем лекет та рапынан іске асып 
жатқан іс-шаралар нә тижесіз 
емес. Десе де, инфляцияны то-
лық ауыздықтадық деп айтуға 
әлі ерте сияқ  ты. /йткені батыл 
қадамдар жетіс пейді. Сондай-
ақ «таяқтың екі ұшы бар» де  -
мекші, инфляцияның қозғаушы 
күш ретіндегі индикаторлық 
р�лін де ұмытпа ғанымыз абзал.

Нұрлан ҚОСАЙ
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ИНФЛЯЦИЯНЫ
АУЫЗДЫҚТАЙ АУЫЗДЫҚТАЙ 
АЛДЫҚ ПААЛДЫҚ ПА??

Елдос СЕНБАЙ

(Басы 1-бетте)

Соңғы 10 жылда орта есеппен 
жыл са йын 371 адамнан опат 
б о л ғ а н :  2 0 1 4  ж ы л ы  –  4 0 4 , 
2015 жылы – 390, 2016 жылы – 372, 
2017 жылы – 352, 2018 жылы – 434, 
2019 жылы – 326, 2020 жылы – 389, 
2021 жылы – 413, 2022 жылы – 344, 
2023 жылғы 10 айда – 284 адам 
тірідей жа нып кеткен. Бұл санға 
қарашадан бері қау  лаған �рттердің 
құрбандары қосылса, жылдық 
статистика тіптен қорқынышты 
болғалы тұр.

Соңғы 10 жылда �рттен жарақат 
алып, мүгедек болған адамдардың 
орташа саны 439: 2014 жылы – 619, 
2015 жылы – 581, 2016 жылы – 574, 
2017 жылы – 464, 2018 жылы – 412, 
2019 жылы – 390, 2020 жылы – 363, 
2021 жылы – 429, 2022 жылы – 314, 
2 0 2 3  ж ы л д ы ң  1 0  а й ы н  д а  – 
243 қазақстандық �рттен түрлі жа-
рақат алды.

Тілсіз жау ел экономикасына да 
орасан залал келтіреді, шығыны 
шаш-етектен, миллиардтап сана   ла-
д ы .  М ы с а л ы ,  Т Ж М  е с е  б і н д е 
389 382 бақыланатын объекті, 
�ндіріс орын дары бар. Соңғы бір 
жыл ішін де жоға ры және орташа 
тәуекел дәре жесіндегі барлық 
56 259 объектіде �рт қа уіпсіздігі са  -
ласында мемлекеттік бақылау жүр  -
гізілді. Тексеру қорытындысы қа  -
уіп    сіздіктің қатты құлдырағанын 
паш етті. Бақылау нысан   дарынан 
�рт қауіпсіздігі талаптарын бұ   зудың 
597 мың 407 дерегі анықталды. 
Яғни, бір жыл бұрынғыдан 3,3 есе 
артық. Бұрын жылына орта есеппен 
119 481 бұзушылық әшкереленетін. 
Осы ның �зі жағдайдың қанша  -
лықты ушық қанын аңғартады.

Соңғы 5 жылда тек бақылаудағы 
объек тілерде 5 370 �рт болды: 
2019 жылы – 1 231, 2020 жылы – 
1  1 7 2 ,  2 0 2 1  ж ы л ы  –  1  0 6 6 , 
2022  жылы – 1  084,  би ылғы 
2023 жыл  ғы он айда – 817.

Негізгі, бұзушылықтар ақаулы 
электр желілері мен жабдықтарды, 
істен шыққан �рт дабылдарын, 
�рт с�ндіру жүйелерін, �рт кран  -
да ры мен гид ранттарын пайда-
ланумен, жақын жерде �рт с�н   ді  -
руге  қа  жетті  су  қой масының 
бол      ма уымен, эва куация жолда  -
рының бітеліп тасталуымен, к�  -
лемдік-жос парлау шешімдерін 
жо балау-сметалық құжаттамасыз 
�з  гер   тумен және бас   қа сымен бай-
ланысты. 

Соңғысы да маңызды: ком-
мерциялық ғимараттар, кәсіп  -
орындар иелері оның ішін �з бетін-
ше және мемлекеттік тір кет пей, 
қайта құрылымдап, �згерте салуы 
�рт с�ндірушілердің жұмысын 
қиын датады, ескі схемаға сүйенген 
оларды адас тырады, тұйыққа ті  -
релтеді. С�йтіп, лаулаған оттың 
қор шауында қалуына ықпал етеді. 

ҚҰЗЫРСЫЗ КҮРЕС ТҰЛ
Т�тенше жағдайлармен күре  -

сушілер жеке кәсіпкерлік субъек  -
тілерінің �рт қа уіп сіздігін қамта  -
масыз ету саласындағы жа уап      кер- 
ші лігінің т�мендігіне шағым да-
нады. Пайда қуған бизнес ба   рынша 
қар жы үнемдеп, �рттен қорғау 
жүйе   лерінің қалыпты жұмыс іс-
теуіне мән бермейді, жаңғыртуға 
қаржы салмайды. 

Ал �рт с�ндірушілердің, ТЖМ 
ма мандарының бизнес нысанда  -
рын, қапта ған сауда, ойын-сауық 
орталықтарын жыл сайын тексеріп 
тұруына заңмен тыйым салынған. 
Билік оларды қалпымен «кор  -
рупционер» етіп қойды: тексеруге 
рұқсат етсе, бизнестен ақша бопса  -
лайды деп са найды. Салдарынан, 
ұлттық қауіп сіз дікке нұқсан келіп, 
халықтың денсаулығы мен �міріне 
қатер т�неді.

Жалпы, халыққа қайғы жұт  ты-
рып, қабырғасын қайыс   тырған ала-
пат �рт терден Үкімет тиіс ті са бақ 
алды деу қиын. Мыса   лы, Абай об  -
лысындағы қаншама адамды қы-
рып, 60 мың гектар ор ман ды да 

тып-типыл жойып, қара күйеге 
айнал  дырған ғаламат �рт к�п те-
ген проблеманың бетін ашты. 
/рт пен күресушілер нашар жаб  -
дықталған, саланы қаржыландыру 
сол бойы қалдық қағидатымен 
жүзеге асы рылады. Олигархтарды, 
қаржылық-�нер кәсіптік топ -
тардың нысан дарын кез кел ген 
тексерістен қо рғаған бұрынғы 
билік ТЖ ма мандарының құзырын 
әбден шек теді (бұл туралы Aiqyn 
газеті к�п жылдан бері мәселе 
к�теріп келді). 

Президент Қ.Тоқаев сонау 
2021 жыл ғы 11 маусымда елде �рт 
қауіп  сіздігін қамта масыз ету ша   -
рала   рының тұтас кешенін қабыл    -
дауға Үкіметке тапсырма берді. Ең 
бол ма   ғанда, кейінгі екі жылда ахуал 
күрт �з геріп, жаңа заңдар қабыл да-
нуы, сала лайықты қаржылан  ды -
руға қол жеткізуі тиіс еді. Бірі жа-
салмаған. 

Сорақысы сол, Сенат депутаты 
Мұрат Қадырбектің айтуынша, �рт-
тердің биыл ғы Аза тұтуға соқ   тыр   -
ғанына қара мастан, Үкіметтегі 
қар  жы мен бюджетке жауапты тұл-
ға    лар қоғам мен депутаттардың 
саланы нығайтуға бағытталған 
бірқатар ұсынысын қабылдамапты. 
Бұл сыр таяуда 2024–2026 жылдарға 
арналған үш жылдық респуб ли-
калық бюджетті қабылдау кезінде 
белгілі болып қалды. 

Депутаттың айтуынша, �рт 
қауіп сізді гін ұйымдастырудың 
тиімділігін арттыру әрі қарай �зекті 
болып қалды. Жыл сайын елде 
басқасын айтпағанда, мыңға жуық 
орман-дала �рті, 4 мыңға жуық та-
биғи �рт тіркеледі. Олар қоршаған 
ортаға эколо гиялық зиян келтіріп 
қана қоймай, адам шығынына соқ-
тырды. 

Бұған жол бермеу үшін пәрменді 
ша ра лар қабылданып жатыр деу 
әбестік. Мә селен, Абай және Қос -
та     най облыс   тарындағы орман ал -
қаптарының биылғы ірі �рттері ор-
ман шаруа шылығының �ртке 
қар  сы қызметінде жүйелі пробле  -
малар ба рын к�рсетті. Нақты    ла-
ғанда, �рт с�ндіру деполары құры-
лыс нормаларының талап тарына 
сай келмейтін, к�нерген, апаттық 
жағдайдағы ғимараттарда орн -
аласқан. Ор ман шаруашылы    қта   -
рының материал дық-техникалық 
базасы нашар, жеткілік сіз. Сала 
арнайы �ртке қарсы техникамен 
жабдықталмаған.

«Сондықтан үш жылдық рес  -
пуб ли ка лық бюджетті қарау ба -
рысында сена тор лар Жетісу, Ал  -
маты, Батыс Қазақстан және 
Ақ   т�бе облыстарында �рт с�ндіру 
деполарын салу жобаларын іске 
асыруға қаржы б�лу ұсыныстарын 
енгізді. Деген мен саладағы мәселе  -
лерді шешуде кешен ді іс-шара  -
лардың қажеттілігіне қара мастан, 
бюджет аясында ол ұсыныс тарға 
Үкімет қолдау к�рсетпеді. Тыныс-
тірші ліктің түрлі саласына, оның 
ішінде жы лыту маусымы басталған 
кезде �рт қауіп сіздігін қамтамасыз 
етудің �зектілігін ес керіп, осы сала-
  ны қаржыландыру мә селесі алдағы 
жылы бюджетті нақтылау аясында 
шұғыл шешуді талап етеді», – деді 
сенатор.

Бұл әрине, сырғытпа с�з. Биыл 
�рт тұр ғысынан аса ауыр жылы 
қолдау тап па ған соң, келесі жылы 
бюджет нақты    лан ғанда, тілсіз жау-
дан қорғаныс тағы басқа мәсе   ле-
лердің к�леңкесінде қалып қой -
масына кепілдік жоқ.

ҚАУІПСІЗДІКТІ 
ЖАУАПСЫЗДЫҚ ҚҰРТАДЫ
Tйткенмен, ТЖ құзырын сәл де 

болса, арттыруға қадам жасалып 
жатыр. Мысалы, Т�тенше жағдай   -
лар министрі Сырым Шәріпханов  -
тың мәліметінше, жаңа ғима  -
раттарды салу кезінде құрылыс 
ком    па ниялары нысанның техни  -
калық шарт тарына ТЖМ-ның 
келісімін алуға міндетті болады. 
Осындай ұсыныс жаңа әзірленген 
заң жобасында қарастырылды. 
Бірақ мұны алда Үкімет пен Парла-
 менттің қолдайтын-қолдамайтыны 
белгісіз. 

Министр түсетін арыздардың 
60 па  йызында қазақстандықтар 
тұрғын үйді жә не басқасын жобалау 
мен тұрғызу ке зеңінде �рт қауіп    сіз-
дігі талаптарының бұ зылғанына 
шағымданатынын мәлім етті.

– Мемлекет басшысы құры лыс-
ты жо баларау кезінде �рт қауіпсіздігі 
талаптарын қатайтуды жүктеді. 
Пре зиденттің тап сыр масын орын     -
дау мақсатында біздің ми  нистр лік -
ке арнайы техникалық шарт тарды 
(АТШ) келісімнен �ткізу ж�ніндегі 
�кілеттіктер беру қарастырылған. 
Бұл норма �рт қауіпсіздігі талапта   -
рын сақтау дан негізсіз ауытқудың 
алдын алуға мүм кін дік береді, – 
деді Сырым Шәріпханов.

Алайда бұл бастама Үкіметтен 
әрі �тпей қалуы немесе кейінге 
сыр ғытылуы мүмкін. Себебі ми-
нистр дің түсіндіруінше, ТЖМ-ге 
жаңа функциялар беру оның ау-
мақтық б�лімшелерінің штат санын 
ұл ғайтуды талап етеді. Тиісті мора-
торий был тыр жойылғанымен, Үкі-
мет бәрібір, штатты арттыруға құ -
лықсыз. Шәріпханов бұл ұсы    нысын 
ілгерілету бағытында жұ   мыс жүргі-
зіп жатқандарына сендірді. 

«Бұған қоса, Қорғаныс ми-
нистр   лігіне де қорғаныс объекті-
леріндегі �рт қауіп   сіз дігі саласында 
бақылау жүргізу функция ларын 
беру ұсынылып отыр. Мұның сыр-
тында жергілікті әкімдіктерге �рт-
пен кү  ре сушілерді жанар-жағармай 
материал дарымен, азық-түлікпен 
қамту бойынша �кі леттіктер беру 
к�зделіп отыр», – деді ТЖМ бас-
шысы. 

Бұл үшін қолданыстағы заңнама 
�з гертілуі керек. Ал бұл біраз уақыт-
  ты қажет етеді, шенеуніктер мен 
де путат тардың ша бандығы салда-
рынан жылдарға ұзауы да кәдік.

Қазақстан �рт кезінде к�мек 
к�рсету уақытын қысқарту үшін 
кезекші-дис  петчерлік қызметтерді 
автомат    тандыруға енді ғана кірісті. 

С.Шәріпхановтың айтуынша, 
жыл сайын қыста, жылыту маусы    -
мының бас талуымен �рттер, апат-
тар саны �рши тү седі. Мысалы, 
кеше Қостанайда алдын ала дерек-
тер бойынша газды-ауа қоспасының 
жарылысынан бір қабатты ғимарат 
жапы рылып қалды. Куәгерлер 
оның астында жеті адам қалуы мүм-
кін екенін айтқан. Tзір ге бір адам-
ның мәйіті табылыпты. Тағы екі 
адам тірі құтқарылды. 

Тұрғын үй секторындағы �рт  -
тердің са ны жыл басынан бері 
4 мың нан асты. 203 адам қаза тапты, 
күйік шалғандар мен уланғандар 
саны – 193 адам. Шымкент қа-
ласында, Жамбыл, Ақт�бе және 
Қа ра ғанды облыстарында �рт ке-
зінде қаза тап қандар саны артып 
отыр.

«Халықты �рттен қорғау дең   -
гейін арт тыру және �рттен келетін 
залалды азайту мақсатында жүйелі 
түрде профилак  ти ка   лық жұмыстар, 
акциялар, науқандар және халық  -
пен жиындар �ткізіледі. Ғы лыми 
зерт теулер к�рсеткендей, адамдар 
�рт бас талғанына 5-6 минут �ткенде 
�ле бастай ды. Сол себепті кезекші-
дис пет черлік қыз  мет  тердің жұмыс 
бекеттерін ав томат  тандыру арқылы 
�рт туындағанда азамат тарға к�мек 
к�рсету уақытын қыс қарту  дың бар-
лық мүмкін жолдары қа рас   ты-
ры лады», – деді министр С.Шәріп-
ханов.

Арнайы ақпараттық жүйеге 
95 мың мүгедектігі бар адамның 
тұр   ғылықты жері бойынша дерек-
тер енгізілді. Бұл �рт ке зінде мүм-
кін дігі шектеулі азаматтар тура лы 
ақпаратты құтқарушыларға авто-
матты түрде жеткізу үшін жасалып-
ты. Бұл әрине, аз: Қазақстанда 
кем тар жандар саны жеті жүз 
мыңнан асады. 

ТЖМ сондай-ақ жеке үй сек-
торында тұратын халықтың әлеу -
меттік осал топ тары мен к�п балалы 
отбасылардың үйле ріне назар ауда   -
рып отыр. 130 мыңнан ас там адам 
есепке алынды. Жеке үйлерге газ 
бен жану �німдерінің қауіпті кон  -
цен      трациясын анықтайтын дат   -
чиктер тегін орнатылуда. 2016 жыл-
дан бері шамамен 193 мың датчик, 
оның ішінде биылғы жылы  ту мау-
сымы қарсаңында 8 мыңға жуығы 
орнатылды.

Бұдан пайда да бар: осы тәжі-
рибе ен г ізгіз ілгелі  датчиктер 
49 жағ      дайды анық тап,  дабыл 
қаққан: 219 адамның қаза та буына 
жол берілмеді. 

ТЖМ басшысы Сырым Шәріп-
х анов кейбір азаматтардың жауап-
сыздығына, �з қауіпсіздігіне нем-
құрайлы қарайтынына налыды: 
мә  селен, биыл 10 мыңнан астам 
үй дің тұрғыны профилактикалық 
кон суль    тациядан бас тартып, ТЖ 
мамандарын үйлеріне кіргізбей 
қойыпты. Немесе, тұрғындар бұрын 
орна     тылған датчиктердің батарея-
ларын уақытылы ауыстырмайды, 
со дан ескісі ағып, құрылғы істен 
шығады.

ТІЛСІЗ ЖАУТІЛСІЗ ЖАУ
ТІЗГІН БЕРМЕГЕН ЖЫЛТІЗГІН БЕРМЕГЕН ЖЫЛ
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Бердібек ҚАБАЙ

АУАДА ӨСЕТІН

Ғылым дамыған сайын адам баласының өмірі мен тұрмысына да 
сан алуан өзгеріс еніп жатыр. Сондай озық технологиялардың 
бірқатары қоғамдық тамақтандыру мен ауыл шаруашылығы 
саласында да пайдаланылуда. Бүгінде кейбір елдердің 
шаруалары ғажайыбы мол ғылыми тәсілді пайдаланып, 
аэропоникалық шаруашылық құрып отыр.

Қазірдің 	зінде кейбір фермерлер 
мұндайды 	з құпиясы ретінде санайтын 
болған. Алғашқыда ерекше техно-
логиямен 	сірілетін к	к	ністер мен же-
міс-жидектер к	біне к	рші Қытай 
елінде қолданыла бастаған. Одан басқа, 
қазір АҚШ, Германия, Жапония мен 
Оңтүстік Кореяда да мұндай шаруа-
шылықтар саңырауқұлақша қаптап 
барады. 2000 жылдардың басында 
Қытайда алғаш жеміс-жидектердің 
сыртқы пішінін 	згертіп 	сіру жаппай 
қолға алына бастаған. Мысалы, сыртқы 
к	рінісі т	рт бұрышты қауын-қарбыз 
бен асқабақтардан б	лек, алманың 
	зінің сан алуан пішіні пайда болды. 
Мұның құпиясын тасымалдауға қо -
лайлы деп к	рсетті. Қытай мұнымен 
тоқтамай, тіпті  топырақты қажет 
етпейтін к	к	ністерді 	сірумен к	зге 
түсе бастады. *рине, халық саны күн 
санап к	бейіп жатқан к	ршіміз онсыз да 
жетпей жатқан жерінің бетін үнемдеп, 
	нім алудың құпиясын к	п іздеген. 
Бүгінде мұндай жолмен 	нім алу Қытай 
үшін де, 	зге ірі елдер үшін де ерек тәсіл 
болып тұр. 

Ең алғаш топырақсыз әншейін бел-
гілі кеңістікте 	нім алуды картоптан 
бастаған Қытай бүгінде 	зге к	к	ністерді 
де осы тәсілмен 	сірудің сырын меңгеріп 
алған. Қазір к	ршімізді түгелдей картоп 
	німімен 30 пайыз қамтып отырған 
«ШИ-СЭН» компаниясы 	німінің 30 
пайызға жуығын осы топырақсыз ауада 
	сіру технологиясымен 	ндіріп отыр. 
Бір қы  зығы, мұн  дай жол мен 	сірілген 

к а р    т о п -
тың сырт қы 
фор    ма  сында 
е ш  м і н  б о л   -
майды. Сыртқы қа-
бы  ғы тег іс  әрі  жұ-
м ы р т қ а д а й  ж ұ м ы р 
бо   лады. Тағы бір айтатыны, 
ауада 	сірілген қартоптың 
к	лемі де біркелкі стандартты 
болып келеді екен. 

«Картопты отырғызу мен жинау қа-
    шанда к	п еңбекті қажет ететін шаруа 
екені шындық. Енді жаңа технологияның 
арқасында мұнша к	п еңбек шы   ғын -
далмайтын болып отыр. Ауада 	нім 
	сіруді ғылыми тілде «аэропоника» деп 
атайды. Оны бағбандықтың заманауи 
тәсілі деп айтсақ болады. Бұл – топы-
рақсыз ылғалды ауада 	сімдіктерді 
	сіруге арналған жаңа экологиялық таза 
технология. :сімдіктердің тамырына 
үнемі сумен және қоректік заттармен 
тұманды су бүрку арқылы жүзеге асы-
рылады. Бүркпе су арнайы тем пера-
турада болады және судың құра  мында 
	сімдікке қажетті барлық элемент сақ-
талып, асқан дәлдікпен тұманды кеңіс-
тікке жіберіліп отырады. Міне, осындай 
тәсілді күніне бірнеше сағат қай    талау 
ар     қылы 	нім уа    қы  тынан тез әрі таза 
болып жина   ла ды», – дейді ауыл ша  руа -

шы -
лығы 
ғылым    -
да   ры ның 
кан  дидаты, 
агро   химик Анар 
Уәлихан. 

Ғ а л ы м н ы ң  а й  -
туын  ша, к	п жағ дайда 
адамдар гид ропоника мен 
аэро пони каны шатыстырып 
жатады. Не гізінен, екеуі екі басқа 
жүйе. Гидро поника тәсілі бізге 
ертеректен,  ХІХ ға сырдың соңынан 
бастап белгілі. Бүгінде еліміздегі немесе 
әлемдегі жылыжайлар мен гүл 	сіру 
кешендерінің дені осы гидропоника 
тәсілін пай даланады. Мұнда 	сімдік 

тамыры бекіп тұратын арнайы ылғал 
сіңіргіш кұ ры лымдық жүйе немесе 
ағынды алмас палы су бассейні бар. Суда 
	скен 	сімдік мей лінше қоректік 
заттарға бай бола   тыны белгілі. Бу 
жүйесіне де әдеттегі 	сім дікке қажетті 
минералдар енгізіліп, же міс беруіне 
жағдай туындайды деген с	з. 

К	п адам дәстүрлі ауылшаруашылық 
немесе гидропоникалық жүйелерді оң 
шешім дейді де, аэропондық жүйені 
теріс деп қабылдамайды. Аэропо       ни-
каның басты артықшылықтарының 
бірі – сол 	сімдіктерді тез 	сірумен 
қатар тез арада жеміс алынады. Мұнда 
плантациялық орта ретінде ештеңе 
дайын даудың қажеті жоқ. Алдын ала 
тамырларды ретімен қойып, оттегіне ба-
рынша мол жол ашу қажет. Бұл топырақ 
жағдайын дайындаудан мүлдем 	згеше 
және оңай тәсіл болмақ. Себебі алдын 
ала қойылып реттелген тамырлар топы-
рақтағыдай физикалық орта ар  қылы 
кері әсерлерге ұшырамайды. Сыртқы 
күштің әсері де болмайды екен. 

:ндірістің тиімді құралы ретінде аэ-
ропониканың үлкен артықшы  лық та-
рының бірі 	скіндердің бір-біріне 

Қазақ стан үшін тиімсіз болуы мүмкін. 
Себебі ең алдымен халық мұндай жол-
мен 	сірілген 	німге үрке қарап, 	нім 
шығарған шаруашылықтар қыруар 
шығынға батып қалуы ықтимал. Екін-
шіден, біздің елде ауыл шаруа шы лығына 
арналған алқаптар жеткілікті. Соны 
технологияға мұқтаждық та жоқ. Деген-
мен бір айта кететіні, аэропони      калық 
және гидропоникалық жүйеде 	сірілген 
кез келген 	німді сақтау мер  зімі 	те қыс-
қа болады. Себебін ғалымдар 	нім нің 
бойында стреске т	зімділік қасиет қа-
лып таспай балғын ортада жетілумен 
түсіндіреді. 

«Осындай бір кешеннің жалпы ауда-
ны техникалық жайларды қоса алғанда 
4 мың шаршы метрді құрайды. Техно   -
логия мен әзірленген құрал-жабдықтар 
кешені сыртқы климаттық жағдайлар 
мен маусымға қарамастан жыл бойына 
бір шаршы метр алаңынан салмағы 10-
15 грамм болатын 3 600-ге жуық шағын 
түйнек жинауға мүмкіндік береді. Аэро-
пондық технология мен қондыр  ғылар-
дың артықшылықтарына алынған 	нім-
дердің саны мен сапасын арттыру 
мүм    кіндігі зор боларына к	з жетті. Со  -

Й

АЗЫҚАЗЫҚ

ешқандай кедергі келтірмеуі. Керісінше, 
бір-бірімен минималды байланыста 
бола алады-мыс. Сондай-ақ 	те кіш-
кентай кеңістіктен к	птеген 	нім алуға 
мүмкіндік туады. 

«:сімдіктер ауада ғана орналас қан-
дықтан, топырақта болатын зиянкестер 
мұнда болмайды. Сонымен бірге түрлі 
	сімдікке тән аурулар мен саңырау -
құлақтармен күресу әлдеқайда жеңіл. 
Мұның бәрі 	німділігі жоғары және 
	ндірісі сапалы факторларға айналады. 
Мұндай технологиямен 	сірілетін 
	сімдіктерге салат жапырақтары, кар -
топ, және 	зге де ш	птесін жемістер 
жат қызылып отыр. Ал ғылыми тұрғыдан 
жетілдіріле отырып, алдағы уақытта 
апельсин, лимон сынды шырынды же-
містерді де 	ндіру қолға алынуда. Бірақ 
әзірге ғылыми жетілдірілу үстінде деп 
айтсақ болады», – дейді агроном Сұлтан 
Сауыров. 

Мамандардың айтуынша, әзірге 
мұндай технологияны енгізу біздің 

ны мен қатар 	сімдіктердің вегета ция -
лық кезеңін қысқарту және жыл бойына 
	су циклдарының санын к	 бейту, мине-
 ралды элементтер мен суды үнемдеуге де 
болатыны белгілі болды. Сондай-ақ оң -
тай   ландырылған спектрлі жарық шам  -
дарды қолдану арқылы энер гия шығын-
  дарын айтарлықтай т	мен  детуге қол 
жеткізілді. Технология картоп 	сімдігі  -
нің түйнектену процесіне әсер ете   тін 
негізгі химиялық және физи ка лық фак-
  торларды мақсатты пайдала нуды к	з -
дей ді», – дейді Ресейдің картоп тұқымын 
	ндірудің базалық орталықтар желісінің 
ғалымы Александр Кособ рюхов.

*лем бойынша аэропоника тәсі   лі-
мен жеміс-жидек пен к	к	ніс 	сірудің 
к	шін жоғарыда айтқанымыздай, Қытай 
елі бастап тұр. Бұл елде әр жылда кар -
топты қоспаған күннің 	зінде шамамен 
360 мың тоннадан астам к	к	ніс 	сі-
ріліп, ашық нарыққа шығарылады екен. 
Одан кейінгі орында АҚШ пен Мексика 
тұр.

ÆÅÐÃÅ ÊҮÒІÌ 
ÁÎËÌÀÑÀ, 

Қазақстанда топырақтың құ нар-
сыздануы өзекті мәселенің біріне 
айналып отыр. Мамандар онсыз да 
шөлейтті, сортаң жерлер дегра  да -
цияға қатты ұшырап жатқанын ай -
тады. Жиыны 180 млн гектар болатын 
жайылым жердің 24 пайызы шөп 
шықпайтын қу тақырға айналған.

Топырақта құнар болмаса, азықта нәр 
болмайды. Себебі азық-түліктің 95% 
	ндірісі топырақ пен судың сапа    сы на 
байланысты. Аталған саладағы қор   -
даланған мәселелер 5 желтоқсан күні Ас-
та нада 	ткен «Топырақ пен су – жердегі 
тір    шілік нәрі» атты халықаралық кон    фе-   
ренцияда егжей-тегжейлі қозғалды. БҰҰ 
Азық-түлік және ауыл шаруа  шы лығы 
ұйымының (FAO) Қазақстандағы 	кілдігі 
ұйымдастырған жиынға отандық және 
халықаралық сарапшылар қаты   сып, 	з 
ойын ортаға салды.

Ғалымдардың зерттеуінше, бүгінде 
Қазақстанда 90 млн гектардан астам жер 
эро  зияға ұшыраған, оның 29 млн гек  та-
ры – ауыл шаруашылығы мақсатында 
пайдаланып отырған жер. Бір ғана 
2018 жыл дың 	зінде елімізде 35 млн гек -
тардан астам жер сортаңданып, 17 млн 
гектарға жуық жайылым ресурстар тозып 
кеткен. Мәжіліс депутаты, Аграр лық 
мәселелер комитетінің мүшесі Нұр жан 
*шімбетов республика бойынша то-
пырақ деградациясы 	те күрделі проб-
лемаға айналып отырғанын айтады. «Ең 
алдымен, оған адами фактордың әсері 
бар. Ол – жерді ж	нді-ж	нсіз пайдалану 
мә селесі. Егістік к	лемін ұлғайтып жа-
тыр мыз, бірақ алатын 	нім аз. Мәселен, 
Павлодар облысы биыл 4 центнерден 
ғана 	нім алды. Бұл – 	те т	мен к	р сет-
кіш, тіпті 	нім алынған жоқ деп те айту ға 
болады», – дейді депутат. 

Қазақстан БҰҰ-ның ш	лейттенуге 
қарсы күрес ж	ніндегі конвенциясына 
1994 жылы қол қойып, 1997 жылы рати-
фикациялаған болатын. Аталған кон    вен   -
циямен бірлескен жобалардың үй лес-
тірушісі болып 2021 жылы АШМ Жер 
ре        сурс  тарын басқару комитеті бел   гіленді. 
Комитет т	рағасы Мұрат Темір  жановтың 
айтуынша, қазақстандық та рап 2018-2030 
жылдар аралығында БҰҰ-ның мақсаттары 
мен стратегиясын жү зеге асыру үшін 
	ңіраралық топтың жұмысына белсенді 
қатысқалы отыр. «2022-2026 жылдар ара-
лығында 25 млн 250,0 мың гектар аумақта 
топырақты зерттеу, 29 млн-ға 600,0 мың 
гектар ау мақта электронды кар таларды да-
йын даумен геоботаникалық зерттеулер 
жүр  гізу жоспарланған. Сон дай-ақ 36,0 млн 
гектар алаңда Жерді мониторингілеу қа      -

растырылып отыр», – деді М.Темір  жа нов. 
Қазір республика аумағының 44,0%-ы ци-
фрландырылыпты. Бұл к	рсеткіш 2025 
жылдың 1 қаңтарына дейін 100%-ды құра  -
мақ. Ауыл шаруа  шы лығы мақсатын дағы 
жерлердің цифр   лық картасы жердің нақты 
жай-күйі не мони торинг жүргізуге мүм -
кіндік береді.

Бұдан б	лек, алдағы уақытта жерді 
пайда   ланушыларға талап күшейтілмек. 

«Қазір Жер қатынастары комитеті ар-
найы бағдарлама жасап, айналысып 
жатыр. Ол бойынша топырақтың сапасы 
зерттеліп, тексеріледі. Содан кейін егер 
сіз пайдаланған жеріңіздің жағдайына 
зиян келтіріп, топырағын тоздыратын 
болсаңыз, шара қолданылады. Сол се -
бепті фермер 	з меншігіндегі, пайда  ла-
нып отырған жерінің жай-күйіне, топы-
р а ғ ы н  қ ұ н а р л а н д ы р у ғ а  ж ау а п т ы 
бол            мақ», – дейді Мәжіліс депутаты Нұр-
жан *шімбетов. 

FAO дерегіне сүйенсек, әлем бойын-
ша жер бетіндегі топырақтың 33 пайызға 
жуығы тозған, яғни сапасы мен құнары 

нашарлаған. Дүниежүзінде топы рақ 
эрозиясы жыл сайын 20-37 миллиард 
тонна құнарлы топырақты жояды. Бұл 
мәліметтер Астанада 	ткен халықаралық 
конференцияда да айтылды. БҰҰ жоба-
ларының 	ңірлік үйлестірушісі Надежда 
Дементьева топырақ деградациясы әлем-
нің барлық аймағында аса жылдам жүріп 
жатқанын жеткізді. Оның ай  туын ша, 
2015 жылдан бері 4 млн шаршы шақы -
рым дай аумақ жойылып кеткен. «Ор  та-
лық Азияда жер аумағының 24%-ы дегра-
дация әсерінен тозған, бұл шама мен 935 
мың шаршы шақырым, яғни Қыр ғызстан 
аумағынан т	рт есе үлкен жер к	лемі. 
Мұндай жағдай ш	лейттену қаупі бар 
жерде тұратын аймақ халқы  ның 30%-ның 
	мір-тұрмысына әсер етпек», – деді 
Н . Д е  м е н ьт е в а .  О с ы ғ а н  о р а й  Б Ұ Ұ 
2030 жыл  ға дейін тез арада 1 млрд гектар 
ау   мақты қалпына келтіруді к	здеп отыр.

Конференцияға Ресейден арнайы келіп 
қатысқан ғалым, РҒА География ин-
ститутының ғылыми қызметкері, био    логия 
ғылымдарының докторы Гер ман Куст 

24,2%, Қазақ станда – 24,1%, :збекстанда – 
19,8%. Сондықтан тиімді технологияны 
қолда  нып, дегра дацияға ұшыраған жер к	-
лемін азайту қажет», – деді ол. 

FAO ұйымы бүгінде «Орталық Азия 
мен Түркияның құрғақшылыққа бейім 

және тұзды ауылшаруашылық 	ндіріс 
ландшафттарындағы табиғи ресурс тарды 
кешенді басқару (ИСЦАУЗР-2) жобасын 
жүзеге асыруда. Жобаның 	ңірлік үйлес -
тірушісі Махмуд Шаума  ровтың айтуын-
ша, табиғи ресурс топы рақ пен суды тиім-
сіз пайдалану азық-түлік қауіпсіз    дігіне 
қауіп т	ндіреді. 

Биылғы шілде айында Қазақстанға 
Еуразиялық топырақ серіктестігінің бас -
қарушы комитетіне т	рағалық ету міндеті 
жүктелді. Негізгі мақсат – топы рақ ре-
сурс та  рын тұрақты басқару әдіс терін кең 
ауқымда жүргізу. Жер ресурс тарын бас қару 
комитетінің т	рағасы Мұ рат Темір жа-
новтың с	зінше, Қазақстан 2025 жылы 
Еура зиялық топы   рақ серіктестігінің жос-
парлы оты   ры сын 	ткізуді ұсынып отыр. 
«Мұн дай ке    шенді іс-шаралар жер ресурс -
тарын тұ  рақ ты бас  қару мәсе лесінде 
маңызды р	л атқарады. Ол деге ніңіз – 
жердің ш	  лейттенуі мен тозуына қарсы 
күресте мо ни торинг құрал  дары мен 
проблема  ларды шешу әдістерін енгі  зуде 
үлкен мүм кіндік бермек», – дей  ді ол. 
Мәжіліс депу таты Нұржан *шімбетов 
ендігі кезеңде егіс тік алқап  тарының к	ле-
мін реттеп, мал азығы да қыл дарының үле-
сін к	  бейт кен дұ рыс. «Ас тық алқап тарын 
к	бейте бер ген нен аса пайда жоқ. Бәрібір 
Ресей дің арзан ас тығынан бәсе  келес бола 
ал май мыз. Қа зір т	рт түлікке жем-ш	п 
тап   шы. Кеңестік ке  зең де к	пжылдық 
ш	п  тер жақ сы егіле  тін, кейін осы іс мүл-
дем тоқ тап қалды. Мә жілісте жайылым 
жер ді пайда   лану туралы заңға 	згерістер 
енгіз дік. Мен сол жұмыс то бына бас шы-
лық еттім. Ауыл ма  ңайын дағы жер   лерді 
жақ сарту үшін әкімдіктерге құзырет беріп, 
бюджеттік бағдарламаға ен гіз дік», – деді 
депутат. Бұл жұмысты же    дел дету үшін к	п-
жылдық ш	п түрлерін еккен фермер лерге 
суб  сидияны да бір  неше еселеп т	 леу жағы 
қарасты рылып жатқан к	 рінеді. С	з жоқ, 
құнарлы топы рақ, күтім  дегі жер кли  мат-

FAO дерегіне сүйенсек, әлем бойын ша жер бетіндегі топырақтың 
33 пайызға жуығы тозған, яғни сапасы мен құнары нашарлаған. 

Дүниежүзінде топы рақ эрозиясы жыл сайын 20-37 миллиард тонна 
құнарлы топырақты жояды.

топырақ деградациясы тұтас Ор талық Азия 
мемлекеттері үшін аса жоғары к	рсеткішке 
жетіп, қауіп т	н  ді ріп тұр ғанын айтты. 
«Аймақта то пырақ құрамы тіптен кеуіп, 
сортаңданып бара жатыр деу ге болады. 
Мәселен, Тәжік   стан да топы рақтың 
деградациясы 29,5% -ға жет   се, Қырғыз Рес-
 пуб    ликасында – 25,2%, Түрік менстанда – 

тық 	зге  рістерге де т	 теп беріп, же мі сін де 
мол бе  ре ді. Сон дық тан мамандар жерді 
пайдалануға ғылыми тұрғыдан қарап, 
жаңа техно  логия енгізетін кез келгенін 
айтып отыр.

Бауыржан БАЗАР
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Т
үркістан облысында 
жергілікті бюджетке түсетін 
салықтар мен басқа да 

салықтық емес түсімдердің 
жоспары жылдан-жылға 
ұлғайып келеді. Бұл туралы 
Түркістан облысының Қаржы 
және мемлекеттік активтер 
басқармасы  бас шы  -
сының  міндетін уақытша 
атқарушы Нағима Нұрманова 
атап өтті.

 ҚОСЫМША КІРІС К�ЗДЕРІН 
АНЫҚТАУ ҮШІН ЖҰМЫСШЫ 

ТОП ҚҰРЫЛҒАН
2019 жылы 64,2 млрд теңге, 2020 жы  лы 

85,8 млрд теңге, 2021 жылы 118,8 млрд 
теңге түсім түссе, 2022 жыл    дың қоры        тын-
ды   сымен бюджетке 164,0 млрд теңге 
түсіп, жоспардан 1,1 млрд теңгеге арты -
ғымен немесе 100,7%-ға орын      дал  ған. 
Жалпы, 2022 жыл  дың қорытын      дысымен 
2019 жыл ды салыс   тырғанда түсімдер 
2,5 есе    ге артып отыр. 2019 жы   лы �зіндік 
кі рістердің жалпы кірістердегі үлесі 
8,5 па йызға жетсе, 2022 жылдың қоры-
тындысымен 15,0 пайызды құраған.

«Жергілікті бюджетке түсетін тү сім-
дерді ұлғайту және қосымша кіріс к�зде-
рін анықтау ж�нінде арнайы жұмысшы 
тобы құрылып, іс-шара жоспары әзір  -
ленген. Жоспарланған іс-шараларды 
тиісті деңгейде жүргізу мақсатында бар-
лық басқарма басшылары және аудан, 
қала әкімдері тарапынан аса жауап-
кершілікпен жұмыс тобымен бірлесе 
отырып, нақты әрі нәтижелі жұмыстар 
жүргізіліп келеді», – дейді Нағима Орын-
басарқызы. 

Сонымен қатар биылғы жылға �зін-
дік кірістер 178,8 млрд теңге болып 
бекі тілсе, 23 қазанда �ткен бюджетті 
нақты лаудан кейін кірістер 13,1 млрд 
теңгеге ұл ғайтылған. Енді ол 191,9 млрд 
теңгеге жетіп отыр. 11 айдың қоры-
тындысымен бюджетке түсетін са  лық-
тар мен басқа да түсімдердің жос  пары 
101,4 пайызға немесе 2,2 млрд теңгеге 
асыра орын далған (жоспар – 154,9 млрд 
теңге болса, нақты түскені – 157,1 млрд 
теңге). 'ткен жылдың ұқсас кезеңімен 
салыстырғанда түсім 9,9 млрд теңгеге 
артып немесе �су қарқыны 6,7%-ға 
жетпек.

2019-2022 жылдардағы облыс бюдже-
ті нің шы ғыстар б�лігі:

2018 жылы 99,9 пайызға (жоспар – 
562,1 млрд теңге игерілгені – 561,6 млрд 
теңге), 

2019 жылы 99,5 пайызға (жоспар – 
777,7 млрд теңге игерілгені – 773,9 млрд 
теңге), 

2020 жылы 99,9 пайызға (жоспар – 
889,1 млрд теңге игерілгені – 888,5 млрд 
теңге),

 2021 жылы 99,8 пайызға (жоспар – 
989,1 млрд теңге игерілгені – 986,9 млрд 
теңге) атқарылды. 

Бұл к�рсеткіштер республика дең-
гейінде 1-ші нәтижені к�рсетсе, 2022 жыл-
     дың қорытындысымен бюд жет  тің шы-
ғыстар б�лігі 99,5 па йыз ға атқарылып 
(жоспар – 1 133,9 млрд теңге игерілгені – 
1  28,6 млрд теңге), рес  публика дең   ге йінде 
2-ші нәтижені к�р сетті. 

Нағима Орынбасарқызы бюджеттің 
атқарылу құрылымында ең үлкен үлесті 
46,9 пайызбен білім беру саласы алып 
отырғанын айтады. Одан соң тұрғын үй-
коммуналдық шаруашылық – 12,9 па-
йыз, әлеуметтік к�мек және әлеуметтік 
қамсыздандыру – 5,5 пайыз, ауыл, су, 
орман, балық шаруашылығы, ерекше 
қорғалатын табиғи аумақтар, қоршаған 
ортаны және жануарлар дүниесін қорғау, 
жер қатынастары – 5,0 пайыз, к�лік 
және коммуникациялар – 4,8 пайыз, 
мәдениет, спорт, туризм және ақпараттық 
кеңістiк – 4,7 пайыз, отын-энергетика 
кешенi және жер қойнауын пайдалану – 
2,6 пайыз, денсаулық сақтаудың шы-
ғыны – 2,0 пайыз.

Облыстық Қаржы және мемлекеттік 
активтер басқармасы таратқан мәлімет-

терге сүйенсек, 2023 жылы облыс бюд-
жетінің шығыстары 1 417,8 млрд теңге 
жос парланған. 11 айдың қорытын-
дысымен 1 223,2 млрд теңге к�лемінде 
шығыстар жүргізіліп, есепті кезең жос-
парының 97,9 пайызын орындап отыр. 
Бүгінде республика деңгейінде есепті 
кезеңге игерілу к�рсеткіші 7-ші, жылдық 
жоспардан игерілуі бойынша 4-ші нә  -
тижені к�рсетті. 

ҚАРАЛҒАН ҚАРЖЫЛАРДЫҢ 
БАСЫМ Б�ЛІГІ �ЛЕУМЕТТІК 

САЛАҒА БАҒЫТТАЛУДА
Облыстық Қаржы және мемлекеттік 

активтер басқармасы басшысының 
міндетін атқарушы Нағима Нұрманова 
бюджетте қаралған қаржылардың басым 
б�лігі әлеуметтік салаға бағытталып 
отыр ғанын жеткізді. Оның ішінде Білім, 
Денсаулық сақтау, ?леуметтік қамсыз-
дандыру, Мәдениет, спорт, туризм және 
ақпараттық кеңістік басқармалары бар. 

Атап айтар болсақ, білім саласына 
биыл 596,6 млрд теңге қаржы қаралған. 
Б�лінген қаржылар есебінен 1 324 мек  -
тепке дейінгі білім беру мекемеле  рінде 
150,0 мыңға жуық бала тәрбиеленіп, 
899 мемлекеттік мектептерде 600,0 мың-
  нан аса оқушы білім алуда. 43 техникалық 
және кәсіптік білім беру ұйымдарында 
15 344 мамандарды даярлауға мемлекеттік 
тапсырыс орналастырылған.

Нағима Орынбасарқызы облыста 
«Ауыл аманаты» пилоттық жобасын іске 

асыруға биыл республикалық бюджет 
қа ражатынан 19,8 млрд теңге б�лінгенін 
атап �тті. 

Жұмыссыздықты және ауылдық елді 
мекендердегі атаулы әлеуметтік к�мек 
алушылар санын азайтуды, �зін-�зі жұ-
мыспен қамтығандарды заңдастырып, 
ауылдық елді мекендерде жаңа жұмыс 
орындарын құру, мал мен құс санын 
ұлғайту, шағын кәсіпкерлікті ашу ар-
қылы халықтың табысын арттыру және 
азық-түлік қауіпсіздігін қамтамасыз ету-
ді мақсат еткен бұл жобаның �ңір тұр-
ғындарының әл-ауқатын арттыруға 
септігі мол.

Одан б�лек, 2023 жылдан бастап 
жастар кәсіпкерлігін қолдау үшін іске 
қосылған жылдық 2,5% жеңілдікпен 
кре дит берудің б�лек тетігін ұйым  дас -
тыру мен қаржыландыру мәселелері пы-
сықталып, жобаны іске асыруға респуб   -
ликалық бюджет қаражатынан 2,9 млрд 
теңге б�лініп, бағдарлама негізінде 
35 жасқа толмаған 594 азаматқа 5 млн 

тең  геге дейін жеңілдетелген шағын не-
сие беру жоспарланған. Аталған же ңіл   -
детілген несиені беру сенім білдірілген 
�кіл (агент) арқылы жүзеге асырылып, 
сенім білдірілген �кіл (агент) ретінде 
«Аграрлық несие корпорациясы» АҚ 
белгіленген. 

Бұдан б�лек, 2023-2025 жылдарға 
641 бюджеттік инвестициялық жобалар 
бе кітілген. Аталған жобаларға 247 404 981 
мың теңге (РБ - 35 171 675 мың теңге, 
ОБ - 83 917 533 мың теңге және ҰҚ 
нысаналы трансферттерден 128 315 773 
мың теңге.) қаралған. 

Оның ішінде 46 жобалық-сметалық 
құжаттама 6 574 710 мың теңгеге әзір  ле  -
нуге және 595 бюджеттік инвес   тициялық 

жобалардың құрылысына 240 830 271 
мың теңге бағытталып отыр. 

ҚАРЖЫГЕРЛЕР ҚУАНҒАН КҮН
Түркістан облысының Қаржы және 

мемлекеттік активтер басқармасы бас -
шылығы 14-15 қараша күндері Қазақ-
станның ұлттық валютасы теңгенің ай  -
налысқа енгізілгеніне 30 жыл толуы 
құр    метіне және қаржы жүйесі қыз мет -
кер лерінің кәсіби мерекесінде атаулы 
күнге орай бірқатар шара �ткенін ай-
тады. Осынау мерекелік күндері облыс-
тың қаржы саласының қызметкерлері 
арасында спорттық, интеллектуалды 
және �нер сайыстарынан іс-шаралар 
ұйымдастырылған. Тартысты шараға 
28 орталық мемлекеттік органдардың ау-
мақ тық департаменттері, аудан, қала 
әкімдіктері мен облыстық басқар  ма-
лардың мемлекеттік қызметкерлері қа-
тысқан. «Сайыс қорытындысы бойынша 
стритбол (ағыл. Streetball), бильярд 
спорт түрлерінен, қазақша куиз (ағыл. 
Quiz)  және �нер байқауларының 
жеңімпаздары жүлделі сыйлықтармен, 
сондай-ақ �ңірдің экономикалық-
әлеуметтік саласын дамытуға �зіндік 
үле сін қосқан орталық мемлекеттік 
органдардың аумақтық департаменттері, 
аудан, қала әкімдіктері мен облыстық 
басқармалардың жалпы 68 мемлекеттік 
қызметкері мен квазимемлекеттік сектор 
субъектілерінің қызметкерлері облыс 

әкімдігі мен мәслихат аппаратының 
алғысхаттарымен, кәсіподақ ұйымының 
арнайы т�сбелгілерімен марапатталды. 
Одан б�лек, экономика және қаржы 
саласында ұзақ жылдар бойы қызмет 
еткен ардагерлерге бағалы сыйлықтар 
табысталып, жас мамандар тарапынан 
құрмет к�рсетілді», – дейді Нағима 
Орын басарқызы. 

Осылайша, үнемі есеп-қисаппен 
оты ратын сала мамандарын ынта  лан-
дыру жұмыстары да назардан тыс қал-
маған. 

Назгүл НАЗАРБЕК,
Түркістан облысы

ТҮРКІСТАНДАҒЫ ТҮРКІСТАНДАҒЫ 

КӘСІП ИГЕРУ КӘСІП ИГЕРУ 
ҚАРЖЫЛЫҚ ТАБЫСҚАҚАРЖЫЛЫҚ ТАБЫСҚА
ЖЕТЕЛЕЙДІЖЕТЕЛЕЙДІ

Қазір экономикалық құл   дықтың құрсауынан шығудың мүм  кіндігі 
мейлінше жоғары. Соның бірі – жеке кәсіппен шұ ғыл данып, нарықтан 
өз орныңды табу. Түркістан облысының тұр ғын дары мемлекеттің 
кәсіп кер лікті қолдау құралдарын пайда лана отырып, қарызсыз өмір 
сүру дің, өз-өзіңе еңбек ету ар қылы қаржылай тәуелсіз тұлға бо лудың 
қыр-сырын меңгерген.

Мәселен, осындай мемлекет қам  қор-
    лығымен кәсібін бастаған жас   тар дың 
бірі – Сапармұрат Орал. Түр  кіс тандық 
кә  сіпкер 2,5 пайыздық мик       рокредитке 
ал    ғашқылардың бірі болып �тінім беріп, 
бизнес жоспар құ рып, қазір спорттық та-
 уар   лар жабдық талған �з дүкенін аш қан.

Кәсіпкер �з дүкеніне сұранысқа сай, 
кездесе бермейтін спорттық бұйымдарды 
арнайы Қытайдан тапсырыспен алды  -

рады. Спорттық дүкенде саламатты �мір 
салтын �зіне серік еткендер қажетті бар-
лық зат бар.

Аудан аумағында тек спорттық жаб-
дықтарға негізделген алғашқы дүкенге 
деген сұраныс та артып келеді. Кәсібін 
кеңейтуді жоспарлаған кәсіпкер Қытай 
елімен тауар байланысын күшейтуді 

жоспарлағанын айтты.
Сондай-ақ Т�леби ауданында жаңа-

дан кәсіп бастағысы келетін  30 жас кә-
сіпкер �з кәсібін бастаған.

Бұған қоса, жаңа бизнес идеясын 
жүзеге асыру үшін 90 азамат «Бастау биз-
 нес» арқылы қайтарымсыз грантқа ие 
болса, оның 32-сі жастар. Болашақта 
осы азаматтардың әрқайсысы да аймақ-
тағы іргелі кәсіпорынға айналмақ. 

Сонымен қатар Сарыағаш ауда  ны-
ның тұрғыны Талғат Мамиров та мем -
лекеттен жеңілдікпен несие алу арқылы 
кәсібін кеңейткен. Шұлық тоқып от-
б асын асырап отырған кәсіпкер бас-
тапқыда 'збекстаннан арнайы маман-

дар шақыртып осы істі отбасымен 
үй   ренген. Қазір балаларымен бірге жал-
ғыз станокта күніне 100 жұп шұлық әзір-
леп, жергілікті дүкендерге �ткізеді. Са-
р ы   а ғ а ш  к у р о р т ы н ы ң  м а ң ы н д а 
ор       на        лас  қандықтан, сұраныс та жоғары 
дей ді Талғат Мамыров. Қосымша ста-
ноктар алып ісін кеңейтуге шешім шы-
ғаруына да осы себепші болған.

– Бұрын бір ғана станокпен ай са   йын 
200 мыңға жуық таза табыс түсетін. Енді 
үш құрылғымен та бысы   мыз 600 мың 
теңгеге жуықтайды деген се   нім  демін. 
Қазір шикізатқа қа жетті жіп   терді 'з-
бекстаннан аламыз. Электр энер    гия    сы 
секілді шығындарды есеп   тегенде бір жұп 
шұлықтың �зіндік құны 150-180 теңге 
шамасында. Сонда әрқа    йсы   сынан 50-60 
теңге түседі, – дейді ол. 

Түркістан облысының Кәсіпкерлік 
және �неркәсіп басқармасы кәсіп-
керлікті дамыту б�лімінің бас маманы 
Мұхит Ашимовтың с�зінше, кәсіп -
керлікке бет бұруды к�здеген азамат-
тарды барынша толық қамту мақсатында 
«Ауыл аманаты» жобасының VI бағы-
тына біршама �згеріс енгізілген. 

- «Тұрғындардың �з кәсібін ашу» 
бойынша 2,6 млрд теңгеге 365 жоба 
жүзеге асырылып жатыр. Атап айтсақ:  

- 495,4 млн теңгеге 77 жоба қар жы-
ланды;

- 253,2 млн теңгеге 49 жоба мақұл-
данды;

- 482,1 млн теңгеге 67 жоба қаралуда;
- 1,4 млрд теңгеге 172 жоба құжаты 

толықтырылуда.
Бүгінде  жалпы «Ауыл аманаты» жо-

басы бойынша 22,9 млрд теңгеге 4 175 жо-
ба қабылданып, 19,5 млрд тең геге 3 219 
жоба мақұлданып, қаржы лан ды ру жұ-
мыс тары қарқынды жүргі  зілуде. Ағым да-
ғы жағдайға 16,3 млрд теңгеге 2 722 жоба 
қаржылан  дырылды, – дейді ол. 

Бас маманның айтуынша, қаржы-
ландыру процесі кәсіпкерлерге тиімді әрі 
оңай болуы үшін бірқатар жеңілдік 
ұсынылып, қаржыландыру шарттары 
нақ тыланады. Ең басты жеңілдіктер: 
басқа округтің кәсіпкерлері бекітілген 
64 округке тіркеліп, қаржыландыруға қа-
 тыса алады; бастапқыда кәсіпкерлер 
үшін арнайы кооперативке мүше болып 
кіру қажет болған, бұл да алынып тастал-
ды; қаржыландыруға жататын нақты 
салалар тізімі бекітілді (сауда, құры лыс ты 
жүргізу және тамақтану қыз меттерін 
қоспағанда); ең басты жұмыс тың бірі, 
жоба бойынша түрлі саладағы 80 бизнес 
жоспар әзірленіп, аудан және қала әкім-
діктеріне ұсынылды. ?рбір бизнес жос-
пар бойынша табатын табы сы және 
шығысы, бизнесті жүргізу үшін құрал 
жабдықтарды және шикізатты алу, дайын 
�німді сату мәселелері толық қамтылған; 
бизнесті жүзеге асыру үшін «тұр ғылықты 
мекенжайы бойынша анықтаманы талап 
ету» міндеті алынып тасталды.

– Бекітілген жұмыс кестелері бо-
йын ша Кәсіпкерлік және �неркәсіп 
басқар  масы бастаған, құрамында 
«Түркістан» әлеуметтік кәсіпкерлік 
корпорациясы» АҚ, «Ырыс» мик -
роқаржы ұйымы  және TÚRKISTAN» 
Кәсіпкерлерге қызмет к�рсету орта -
лығы» КММ �кілдері бар жұ мыс топ-
тары тамыз айынан бастап 4 рет аудан 
және қала әкімдіктерінде, ауыл дық 
округтерде тұрғындармен кез десулер 
�ткізіп, түсіндіру жұмыстары жүргі-
зілген, – дейді Мұхит Ашимов.

Нәтижесінде, соңғы бір ай мерзі мін де 
қолдау алған жобалар саны екі есе ленді. 
Кәсіпорындар табысының ар туына 
мемлекеттік қаржылай қолдау шаралары 
тиімді ықпалын к�рсетуде. Статистикаға 
сүйенсек, кәсіпкерлікті да мыту ж�ніндегі 
ұлттық жоба арқылы осы жылдың 
10 айында бизнес субъек тілері 21,3 млрд 
теңгеге жеңілде  тілген несиелермен 
қамтамасыз етілді. 2024 жыл   да кәсіп-
керлерді жеңілдетілген несие лендіру 
к�лемін 40 млрд теңгеден асыру к�з -
делген. Несиелердің пайыздық м�л -
шерлемесін т�мендету үшін облыс тық 
және республикалық бюджет терден 
қажетті 13 млрд теңге б�лінбек. 

Ауыл халқының жағдайын жақсарту 
мақсатында Мемлекет басшысының 
тап сырмасына сәйкес биылдан бастап 
«Ауыл аманаты» жобасына бюджеттен 
19,8  млрд теңге б�лініп,  бүгінде 
16,5 млрд теңгеге 3 мыңға жуық жоба 
қаржы ландырылды.

К.ЕРКІН

Б�лінген қаржылар есебінен 1 324 мек   тепке дейінгі білім беру 
мекемеле  рінде 150,0 мыңға жуық бала тәрбиеленіп, 

899 мемлекеттік мектептерде 600,0 мың   нан аса 
оқушы білім алуда.

ІЛКІМДІ ІСТЕРІЛКІМДІ ІСТЕР
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�ысты� на	ыз �ытымыр аязында 
жылусыз �алу халы� �шін аса �лкен 
�атер екенін Екібаст�зда	ы жа	дай 
былтыр т�тас елге ай�ындап бер-
ген. �кінішке �арай, саба� алма	ан 
секілдіміз. Биыл елді� бірнеше 
айма	ында жылу желілеріндегі 
апатты� салдарынан онда	ан мы� 
халы� к�ні б�гінге дейін жылусыз 
�алып отыр. �ыс басталмай жатып, 
жылу желілеріндегі бол	ан жары-
лыс тар ��зырлы органдарды� жаз 
бойы «Шырылдауы� шегірткедей 
ән сал	анын» ай	а�тайтын сия�ты. 
Сонымен �атар Ке�ес заманында 
салын	ан жылу желілері мен ЖЭС-
ны� �ай-�айсысы болса да, 90 па-
йыз 	а дейін тозып жырым-жырым 
к�йге т�скені баспас*з бетінде ай-
тылып та, жазылып та ж�р...

Желтоқсанның жетісі күні Ақмола 
облысының �ндірістік аймақтарының бірі 
– Степногорда жылу желісінде тағы бір ірі 
апат болып, қаланың бірнеше шағын-
аудандары бірнеше тәулік бойы мүлде 
жылусыз қалды. Қаланы жылумен қамтуға 
жауапты «Степногор теплотранзит» 
ЖШС-ы жылудың магистралды торабын-
дағы жарылудың салдарынан қаланың 3, 6, 
7, 9 шағынаудандарында жылудан то лық-
тай ажыратылғанын хабарлады. Шаһардағы 
жылу желісіндегі апаттан 9 мыңнан астам 
халық 30-35 градус аязды күндері бірнеше 
күн бойы жылусыз әрі жарықсыз қалуға 
мәжбүр болған. Жылу трассасындағы 
апатты қалпына келтіру жұмыстарының 
басы-қасында облыс әкімі  Марат 
Ахметжанов та болды. *ңір басшысының 
тікелей тапсырмасымен қаладағы жылу 
жүйесін қалпына келтіру үшін жедел штаб 
құрылды. Арада бірнеше сағат ішінде жылу 
желісіндегі апат болған құбыр ж�нделіп, 
қалаға жылу беріле бастаған. 

Ақмола облысының әкімдігі жылу 
жүйе сіндегі апат жойылып, қаладағы 
жылумен қамтудың қалпына келтірілгенін 
мәлімдеді. 

–Үш энергетикалық қазандық пен 1 
ыс тық су қазандығы жұмыс істеп темпера-
туралық режим қалпына келтірілді. Бар-
лық тұрғын үй қоры жылумен қамтамасыз 
етілген. Температураның нормадан – 35%-
ға дейін т�мендеуіне байланысты қалалық 
әкімдік тұрғындардың �тініштеріне жедел 
әрекет ету үшін жергілікті топтар құрылған 
жедел штабта жұмысын жалғастырады. 
Коммуналдық қызметтер тәулік бойы жұ-
мыс істеуге ауыстырылды. Штаб құрамына 
әкімдік, т�тенше жағдайлар, ЖПҚ, ден-
саулық сақтау саласының қызметкерлері 
мен еріктілер кіреді. Энергетикалық 
мекемелердің қызмет кер лері үй ішіндегі 
жылу жүйесінде ақау лар бар үйлердің бар-
жоғын анықтау үшін қалалық жылу 
жүйелеріне мониторинг жүргізеді. Үйлері 

ішкі жылу жүйесіне қа тысты ақауы бар 
азаматтарды тез арада шешу үшін ҚСК-ға 
ақпарат беруін сұрай ды, – деді Ақмола 
облысының әкімдігінен.

5 МИЛЛИАРД ТЕҢГЕГЕ ЖНДЕЛГЕН 
Ал осыған дейін қараша айында 

Степногор қаласының әкімі Алпысбай 
Қайыржанов шаһардың жылу жүйесіне 5 
миллиард теңгеге жуық қаржы жұмсалып, 
жылу жүйелері ж�ндеуден �ткенін 
хабарлаған. Жылу желісінің тозуы 80 
пайыздан асқан. Мұнымен қоса Үкіметтің 
резервінен б�лінген қаржымен қаланың 
7,8 мың шақырымдық ішкі жылу магис-
траль мен тағы осынша к�лемдегі жылу 
жүйесі кәсіпорынның �з есебінен ж�ндел-
ген. Алайда миллиардтар жұмсалған жылу 
желіcі арада ай �тпестен апатқа ұшырады. 

Қала және облыс әкімдіктері жылу 
жүйелері қалпына келтіріп тұрғын үйлер 
жылытылды дегенімен, қалтырап тоңып 
шағымданып жатқан тұрғындардың қата-
ры қалың. Қаланың бірнеше шағын-
ауданында жылусыз қалтырап қалған 
тұрғындар шағымын айтып, редакцияға 
ащы жанайқайын жеткізді. Атап айтқанда, 
Степногордың іргесіндегі Заводской 
кентімен шаһардағы бірнеше шағынаудан-
да жылу берілгенімен жылу жүйелері 
жарылып, тұр мыстық техникасы мен 
дүние-мүлкі бү лінген жұрт үйлерінің күні 
бүгінге дейін адам т�згісіз суық болып 
тұрғанын айтып отыр. 

– Бірнеше тәуліктен бері дос құрбым-
ның үйін паналауға мәжбүрмін. Қаланың 

бірнеше тұрғын үйінде жылу жүйесі 
жарылып, су кетті. Қабырғалар ісініп, үй  
іші малмандай су болды. Тұрмыстық 
техникалар істен шықты. Қазір үй іші 
толықтай сыз басып тұр. Жылу да, жарық 
та жоқ. Қатып қалған құбырларды �з 
есебімізден ауыстыру керек екенбіз. Пәтер 
иелері кооперативіінің ештеңеге қатысы 
жоқ сияқты. Үйде «Теплотранзит» 
жұмысшы лары жұмыс жүргізіп жатыр. 
Қазір үйде тұру мүмкін емес. Басқа 
пәтерлер жылыт қыш қосып амалдап 
тұрып жатыр. Ал менің пәтерімде 
қабырғалар су болған дықтан электрді іске 
қосу мүмкін емес, – дейді Степногор 
қаласының тұрғыны Екатерина Сергеевна. 

Cкімдік жағдайдың реттелгенін хабар-
лағанымен, тұрғындар қалада т�тенше 
жағдай жариялауын талап етуде. Қала 
тұрғындарының айтуынша, шаһардың 
бірнеше шағынаудандарында әлі күнге 
дейін жылу жоқ. Алайда жылудың ПИК 
ақысының тарифі де еселеп �сіп кеткен. 

«Т�тенше жағдай жариялау керек!», 
«Екібастұздағы жағдай қайталанды», 
«Степногор мұздап отыр. Т�рт тәуліктен 
бері жылу жоқ. Пәтерлерде температура 
12 градустан аспайды. Апаттан қалпына 
келтіруге адамдар жетіспей жатыр. Жұбай-
ларымыз шатырда тұрбаларды �здері 
қыздырып жүр», – деп жазды тұрғындар. 

БАТЕРЕЯЛАРДАН СУ ОРНЫНА 
МАЗУТ АҚҚАН

Степногор қаласымен қоса �ңірдің 
басқа қалалары мен аудандарында жылу 

жүйелері апатынан жылусыз қалған жұрт-
тың қарасы қалың. Щучинск қаласында 
батареялар мұздап кеткен соң үй темпера-
тура сын аз-маз болса да к�теру үшін 
тұрбалардан ауа шығармақ болған. Бірақ 
судың орнына қап-қара мазут аға бас-
таған. 

Қалада жылу желісінде апат болғанын 
Бурабай әкімдігіне қарасты тұрғын үй-
коммуналдық шаруашылық б�лімі 
мойын дады. Апат №12 жылу қазандығында 
болған. Мұндағы жылу жүйесіне екі 
мыңнан астам абоненттер қосылған. 
Сондай-ақ жылумен «Бурабай курорты» 
стансасының теміржол кәсіпорындары 
мен «Станционный» шағынауданы 
қамтылады. Жылу желісінде мазут 
сыйымдылығының диаметрі 32 милеметр  
тұрбасы жарылған болып шықты. 
Ведомство басшысы мазут жылу жүйесінде 
сумен араласып ішкі жылу жүйесіне еніп 
кеткенін айтты. Сондықтан батареялардан 
ауа босатпақ болғандар сумен араласқан 
мазуттың куәсі болған. 

– Биыл біз Щучинск қаласындағы 
жылу қазандықтарына ж�ндеу жүргізген-
біз. Қалада жеті жылу қазандығы бар. Бұл 
мақ сатқа бюджеттен 500 миллион теңге 
б� лін ген. Оған жылу агрегаттарын, тиісін-
ше сорғы топтарын ауыстыру кірді. №12 
жылу қазандығында бір қазандық ж�н-
делді. Біреуін толықтай аустырып мазут 
қоймасы қапталды. Мазут қоймасы дәл 
осы қазандықта болып барлық мазутты 
сақтауға арналған. Сонымен қатар қалған 
барлық алты жылу қазандығын мазутпен 
қамтамасыз етеді. Яғни, барлық вагон осы 
қазандыққа жеткізілетін. Мазутты қыз-
дыру үшін бу қолданылады. Бу осындағы 
қазандықтың арнайы қазандарында �ңде-
леді. Жақында қазанның соңы қарашаның 
басында осы сыйымдылықтың жарылғаны 
анықталып, тиісінше бу құбырына мазут 
түскені белгілі болды. Одан кейін мазут 
конденсат сыйымдылығына кейін жылу 
жүйелеріне кеткен. Мұның аса қауіпті деп 
айта алмаймын. Мазут ыстық судың ықпа-
лы мен еріп жуылады. Толығымен болмаса 
да 80 пайызға дейін жуылады. Cрине, 
қабырғаларында қара дақ қалады. Қазір 
суды кері айналдырып мазуты ағызып 
жатырмыз. Бәрі сәтті жүріп жатыр, – дейді 
ТҮКШ б�лімінің басшысы Арман Cб-
дірахманов.  

Аудан әкімдігі қаланың барлық 7 жылу 
қазандығы штатты режимде жұмыс істеп 
жатқанын хабарлады. Дегенмен «Бурабай 
су арнасы» тұрғындардан жылу жүйесіндегі 
суды кәрізге т�кпеуді �тінді. Олардың 

айтуынша, бұл кәріз жүйесін толықтай 
апаттық жағдайға әкелмек. 

– Мұнай �німдерінің қаланың кәріз 
жүйесіне түсуі тазарту қондырғылары 
кешендегі бактериялардың �луіне әкеліп 
соғады. Олар қаланың кәріз жүйесін 
тазартады. Бактериялардың �луі тұтас 
қалада, тіпті тұтас Бурабай ауданын эко-
логиялық апатқа ұшыратады. *йткені 
ағынды кәріз суларын тазарту мүмкін 
болмайды, – дейді «Бурабай су Арнасы» 
коммуналдық кәсіпорнынан. 

Тұрғындар радиаторлардағы мазутты 
осыған дейін де тазалауға мәжбүр болға-
нын жеткізді. Зерендіде де жылу желісінде 
апат жиі болып тұр. Тек �ткен айда ғана 
электр энергиясы апатты жағдайдан 
ажыратылып, жергілікті блок-модульды 
қазандықтан жылу беру тоқтап қалған. 
Коммуналдық кәсіпорындар күйіп кеткен 
жабдықты ауыстырып, орталық жылу 
торабына қыздырылған суды жіберуге 
мәжбүр болды. Осы жылдың наурызында 
да қатқан мұз жылу жүйелерінің тіреулерін 
құлатып, салдарынан алпыстан астам к�п 
қабатты үй мен т�рт жүзден астам жеке-
мен шік үй және ондаған әлеуметтік нысан 
жылусыз қалған. Қыстың алғашқы суығын 
зеренділіктер де үйлерінде мұздап қарсы 
алды. Тұрғындардың айтуынша, үйдегі 
крандағы су да қатып қалған. Аудан орта-
лығында жылу желісі бар жаңа қазандық 
арғы жылы ғана салынған. Жобаға бюд-
жеттің 850 миллион теңге қаржысы шы-
ғын далған еді. Аудан әкімдігі қазандықтың 
дұрыс салынбай бас мердігермен соттасып 
жатқанын да мойындаған. 

Соңғы күндері облыс орталығы – 
К�кшетауда да жылу мәз емес. Қаланың 
бірнеше шағынауданында халық мұздап 
отыр. Жылу электр орталығы жоқ елдегі 
жал ғыз облыс орталығында жаңа ЖЭО 
салынатыны ж�нінде облыс әкімі Марат 
Ахметжанов жақында Ресеймен келісім 
жасалғанын хабарлаған. Қазір оның жоба-
лық сметалық құжаттамасы жасалуда. Ал 
қа зіргі жылу қазандықтары қаланы толық-
тай жылумен қамтуға қауқары әлсіздігі 
осыған дейін де айтылған. 

P.S. 

Қысқасы, �ңірдің жылу жүйелері жыл-
дар бойы ж�ндеу к�рмегендігінен қарапайым 
халық зардабын тартып отыр. Түйін қашан 
толықтай тарқатылатыны беймәлім. Тұтас 
ел бойынша жылу жүйесінің тозып, жылу 
жүйелерінің бірінен соң бірі жарылуда 
Үкімет пен тиісті министрлік жедел әрекет 
етпесе одан әрі бұдан да ірі апаттардың 
болары анық сияқты... 

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы 

ЖЫЛУСЫЗ ҚАЛДЫ 
МЫНА ЖҰРТ

 Cсіресе, облыстағы Жаркент аймағының 
�сімдік шаруашылығы бойынша әлеуеті  басқа 
аудандарға қарағанда анағұрлым жоғары. Соған 
сай осы саланың әлеуетін арттыруға қосатын  
үлесі де қомақты. Табиғаты басқа аудандардан 
қолайлылығымен ерекшеленетін шекаралық 
�ңірде жеміс-жидек пен к�к�ністі кіріс к�зіне 
айналдырып отырған шаруашылықтар баршы-
лық. Сонымен бірге к�рші елмен екі арадағы 
мемлекеттік шекарада орналасқан арнайы эко-
номикалық аймақтың да бұл бағыттағы мүмкін-
дігі зор. Осыған байланысты, дәл қазір  аудан да 
ауыл шаруашылығын дамытуға, оның ішінде 
�сімдік шаруашылығын мүмкіндігінше �ркен-
детіп, жергілікті �німдерді сақтау мен қайта �ң-
деуден �ткізуге  үлкен мән беріліп отыр. Атал ған 
сала дамыса, жергілікті жұртты жұмыспен 
қамтуда да жетістіктер тіркелері анық. 

Қазір бұл саладағы басты проблеманың бірі 
әрі бірегейі –  күзгі жиын-терімнен соңғы �німді 
дұрыстап сақтап, тиімді бағада сату немесе қайта 
�ңдеуден �ткізу. Қоймалар мен қайта �ңдеу кә-
сіп орындарының жетіспеушілігінен кейде �нім-
дердің сыртқа арзан бағада ж�нелтілуі немесе 
ысырап болып  жататындығы да рас. Бүгінде осы 
мәселені ретке келтіру бағытында нақты істер 
атқарылуда.  Панфилов ауданында сыйымдылығы 
7 мың тонналық жеміс-жидек пен к�к�ніс сақ-
тай тын қоймасы пайдалануға берілді. Алып жо-
баға  1 млрд теңгеге жуық инвестиция салынған. 
Бұл аудандағы ғана емес, облыстағы ең ірі 
қоймалардың бірі болмақ. 

Жоғарыда айтқанымыздай, шекаралық 
ауданда күзде  жеміс-жидек пен к�к�ністің мол 
қоры жиналады. *йткені аймақ шаруашылықтың 
осы түрі үшін аса қолайлы. Алайда алтын күзде  
жиналатын сол мол �німді дұрыстап сақтайтын 
лайықты қойма жоқ екенін облыс әкімі Бейбіт 
Исабаев халықпен кездесу сайын қайталап 
айтып, аудандағы атқамінерлерге осы бағытта 
нақты істер атқарып, жұртқа пайдалы  жобалар-
ды қолға алу керегін тапсырған болатын. Ақыры 
бұл бағытта ақырындап болса да алға жылжу 
к�рініс бере бастады. Оған алып қойма құры-
лысы дәлел бола алады. 

Күні кеше шекаралық аймаққа жұмыс сапа-
ры мен барған облыс басшысы маңызды жобаның 
жүзеге асқанына куә болды. Екі күнде аудандағы 
тағы да басқа бірқатар нысанды аралап, жұмыс-
тар дың барысын �з к�зімен к�рген Бейбіт Иса-
баев  жанында жүрген жауапты тұлғаларға 
бірқатар тапсырма жүктеді. 

Осыдан бір жыл бұрын «Валиев Аюпжан» 
шаруа қожалығының құны 220 млн теңге бола-

тын 1 мың тонналық заманауи жеміс сақтау қой-
масы іске қосылған.  Аталған шаруашылық биыл 
қосымша 780 млн теңге инвестиция са лып, 
қойма қуаттылығын 7 мың тоннаға дейін 
жеткізіпті.

Шаруашылық басшысы Расул Тохтахунов тың 
айтуынша, қазір 300 тонна алма, 30 тонна к�к�ніс 
сақталып тұр, оған қоса 1 мың  тонна кар топ 
әкелу жоспарлауда. Қойманың бір бұрышы жеміс 
сүрлеу орны ретінде жабдық талмақ.  Шаруа-
шылық басшысы облыс әкіміне кар топ, пияз, 
сәбіз сияқты әлеуметтік маңызы бар �німдерді 
сатып алып, сақтап,  соның арқасында 
маусымаралық кезеңде жергілікті тұрғындарды 
арзан бағадағы �німмен қамтуға мүмкіндік бар 
екенін, осы мақсатқа мемлекеттен айналымға 
қаржылай к�мек болса деген тілегін де  жеткізді. 

– Облыс орталығында  осындай үлкен қойма 
салынып жатыр, оның қуаты Талдықорған �ңірін 
қамтуға толық жетеді. Ал Жаркенттегі бұл қойма 
Панфилов, Кербұлақ аудандары аумағында 

маусымаралық кезеңде бағаны ырық тандыруға 
ықпал ететін, халыққа пайдасы тиетін жоба 
болса, қолдау шараларын  қарас тырамыз. Ол 
үшін алдымен оның �ңірдің әл-ауқатын арттыру-
дағы тиімділігін, қолдаудың қаржылық моде-
лін – бәрін зерттеп, зерделеп к�ру керек, – деді 
об лыс басшысы.  

Жалпы, жыл соңына таман Жаркентте 
жағым ды жаңалықтар жетерлік. Соның бірі – 
қалалық мәдениет үйінің ғимаратын сатып алу 
құқығымен 5 жыл мерзімге сенімгерлікпен 
басқаруға алған кәсіпкер Ильшат Османовтың 
спорт кешені. Ол ғимаратты 500 млн теңгеге 
толықтай күрделі ж�ндеуден �ткізіп, Daraboz 
спорттық кешенін ашқан. Мұнда бір мезгілде 120 
адам жаттығады,  20 адам еңбек етеді. Сонымен 
бірге аудан орталығынла  «Жайлы мектеп» 
бағдарламасымен 1 200 орынды жаңа мектеп 
салынуда. Бас мердігер BI GLOBAL ЖШС жо-
балау-сметалық құжаты мемлекеттік сараптама-
дан �ткенін күтіп, құрылыс алаңын дайындауда.  
Қазір нысанның іргетасын құю  жұмыстары 
жүріп жатыр. 

– Бұл – облыс к�лемінде «Жайлы мектеп» 
бағдарламасымен салынып жатқан алғашқы 
мектеп. Мұнан кейін осы бағдарлама аясындағы 
білім мекемелерін салатындар сіздердің осы 
құрылысқа үлгі ретінде қарайтын болады.  Бұдан 
соң Үшаралда, ал келесі жылы облыс бойынша 
тағы 5 мектеп осы бағдарлама аясында салынады, 
– деді Б.Исабаев. 

Болат АБАҒАН, 
Жетісу облысы 

ЖАРКЕНТТЕ 7 МЫҢ ТОННАЛЫҚ 
ҚОЙМА БАР

Жетісу *�іріні� *сімдік шаруашылы	ын дамытуда	ы, оны� ішінде жеміс-жидек пен к*к*ністі *сіріп, са�тау және *�деуден 
*ткізу  м�мкіндігі аса мол. Шыбы� шаншыса�, тал болып *сетін, шырайлы да, ш�райлы айма�та жеміс-жидек, к*к*ністі�  
сан алуан т�рі *седі. Адамдар �олымен *сірілген бау-ба�ты айтпа	анда, тауларыны� �ойнаулары мен орман-то	айлары 
таби	атты� тап-таза тартуына т�нып т�рады. Тек дер кезінде жинап алып, д�рыстап са�тап, �айта *�деу немесе сауда	а 
шы	ару �ажет. Сонда осы саладан нәпа�а тауып ж�рген жергілікті шаруаларды� табысы артады және т�р	ылы�ты халы� �ыс 
айларында да ба	асы �олжетімді, сапасы жа�сы жеміс-жидек, к*к*ністен тары	а �оймайды.

Сатып алуды ұйымдастырушы: Түркістан қаласы, 
Б.Саттарханов даңғылы №29В мекенжайда орналасқан 
А.Ясауи атындағы Халықаралық қазақ-түрік университеті. 
(Университет) Телефон: +7(7253) 36-36-36, +7(7253) 36-36-62.

Сатып алудың әдісі: Университеттің «Сатып алу және сату» 
Регламентінің 20-бабының ашық  конкурс негізінде 
университетімізге қарасты «Студенттер асханасы» 
орталығының 2024 жылға қажетті азық-түлік �німдерін сатып 
алу. 

Сатып алудың нысаны болып табылатын тауарлардың 
жеткізілу мерзімі: тараптар келісімшартқа қол қойған күннен 
бастап, тапсырыс берушінің �тінімі негізінде (күндік, 
апталық, айлық) қажетті азық-түлік �німдерін жеткізуге 
мiндеттенедi.

Сатып алуға қатысу шарттары: Сатып алуға қатысуға 
университеттің «Сатып алу және сату» Регламентінің 10 
бабына сай баға ұсыныстарымен бірге т�мендегі құжаттарды 
ұсынуларыңызды сұраймыз:

1. *нім берушінің қаржылық жағдайы туралы банктен 
алған анықтамасы;

2. Сатып алу нысаны болып табылатын тауарларды 
жеткізу саласындағы соңғы 3 жылдық тәжірибесін растайтын 
құжаттары (келісімшарт, электрондық шот фактура, жүк 
құжат)

3. *нім берушінің заң талаптарына сәйкес тиісті құзыретті 
органдарға тіркелуі туралы анықтама;

4. *нім берушінің сапа сәйкестігін тексеру мақсатында 
жеткізілетін азық-түлік �німдерінің сертификаттары мен сапа 
сәйкестігі және т.б., құжаттырын �ткізуге тиіс.

5. *нім берушінің ҚҚС т�леуші болса сатып алынатын 
тауарлар бойынша ұсынған баға ұсынысының ішінде ҚҚС 
қарастыру керек.

6. *нім берушінің уәкілетті органнан берешегі жоқ туралы 
анықтамасы.

7. *нім беруші баға ұсынысында, ресми түрде базар 
орталығы әкімшілерінің азық-түліктерге ұсынған баға-
ларынан, пайыз түрінде шартты жеңілдік ұсынуы қажет.

Сатып алынатын тиісті құрылыстың тізімі мен келісімшарт 
үлгісін http://ayu.edu.kz/ сайтының хабарландыру парақ-
шасынан немесе Түркістан қаласы, Б.Саттарханов даңғылы 
№29В мекенжайда орналасқан  А.Ясауи атындағы Халық-
аралық қазақ-түрік университеті, Ректорат ғимараты, №203 
кабинеттен алуға болады.

Комиссия отырысы болатын күні және уақыты: 26.12.2023 
(15:00), №201 кабинет.

Сатып алуға �тінімді �ткізу орны және уақыты:
Сатып алуға қатысуға баға ұсыныстары арнайы конвертке 

салынып, м�р басылып, хабарландыру жарияланған уақыттан 
бастап 20 күнтізбелік күн ішінде Түркістан қаласы, Б.
Саттарханов даңғылы №29В мекенжайда орналасқан А.Ясауи 
атындағы Халықаралық қазақ-түрік университеті, Ректорат 
ғимараты, №203 кабинетте қабылданады.

«АКПЕИІЛ» ЖШС, БСН 140740018580, �зінің таратылғаны 
туралы хабарлайды. Шағымдар хабарландыру жарияланған 
күннен бастап екі ай ішінде +7 777 070 68 87 телефоны бойынша 
қабылданады.
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ҒАЛЫМ АТЫНДАҒЫ 
ДӘРІСХАНА АШЫЛДЫ

Айтулы мереке аясында про-
фес сор есімімен дәрісхана ашылды. 
Іс-шараға ҚР ҰҒА академиктері 
мен тілші-профессорлар қатысып 
баяндама жасады. 

Нұржамал Оралбайқызы – сәу-
лелі ғұмырын қазақ тіл біліміне 
арна ған тұлға. Филология ғылым-
дарының докторы, профессор к*зі 
тірісінде 300-ден астам ғылыми 
мақала, 20-дан астам оқулық пен 
монографиялық еңбек жазып қал-
дырды. Одан *зге 70-тен астам 
ғы лым докторы мен ғылым канди-
датын даярлап, қазақ ғылымына 
*лшеусіз еңбек сіңірді. Кезінде 
университет жанынан ашылған 
докторлық диссертация кеңесінің 
т*райымы қызметін абыроймен 
атқарғанын әріптестері мақтаныш-
пен еске алады. 

Нұржамал Оралбайқызының 
ғы лым дағы айрықша жаңалығы – 
қазақ тілінің с*зжасам жүйесін 
тереңінен зерделеуі еді. Дәл осы 
тақырып аясында ғалымың жетек-
шілігімен ғылыми-зерттеу жұмыс-
тары жазылды. Бүгінге дейін жет-
кен «Қазіргі қазақ тілінің морфо-
логиясы», «Қазіргі қазақ тіліндегі 
сан есімнің с*зжасам жүйесі», 
«Қазіргі қазақ тіліндегі етістіктің 
аналитикалық форманттары» және 
т.б іргелі мұралары бар. Нұржамал 
Оралбайқызы осынау тың еңбектері 
мен ғылым кадрларын даярлаудағы 
сүбелі үлесінің арқасында тіл 
ғылымының мектебін қалып тас-
тыра білді.

Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ,
Алматы қаласы

Таяуда Абай атындаы �аза� �лтты� педагогикалы� универ-
ситетінде к�рнекті алым Н�ржамал Оралбай�ызыны# 95 
жылдыына орай «�аза� тіл білімі және о�ыту әдістемесі: дәст%р 
және болашаы» атты республикалы� д�#гелек %стел отырысы 
�тті. 

Бочча деп аталатын спорт т%рі жай-
лы к�п естімейтініміз рас. Елімізде б�л 
спорт енді ана дамып, м%гедектігі бар 
азаматтар, оны# ішінде балалар мен 
жастарды# арасында �ар�ын алып ке-
ле жатыр. Паралимпиадалы� ойын-
дар ды# бадарламасына �осылан 
атал мыш спорт т%рінен жа�ында �а-
за� стан кубогы сарап�а салынан 
сайыс �тті.

Сымбат БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

Ел тарихында боччадан тұңғыш рет 
*ткізілген жарысқа еліміздің 10 *ңірінен 
келген 11-14 жас аралығындағы 64 жас-
*спірім қатысты. Олардың қатарында 
дебю тант тар да бар екенін атап *ткен ж*н. 
Екі күндік үздік нәтижелерімен 34 бочча 
шебері жеңіс тұғырынан к*рінді. Боччадан 
спортшылардың да кәсіби деңгейі артып 
келеді. Бұған Қазақстан бочча федерация-

сының ресми түрде Халықаралық бочча 
фе дерациясының мүшесі болып тіркелуі 
және ел чемпионатының *ткізілуі айқын 
дәлел. 

Инклюзивті доп бәсекесі бойынша бақ 
сынағандардың қатарында к*зі нашар к*р-
етін, даун синдромы бар, аутизм, психика-
лық дамудың баяулығы және басқа да 
дертке шалдыққан балалар мен ересек 
аза маттар бар. Соның бірі – Қуаныш Ас-
қарбеков. Ол биыл Қытайда *ткен Азия 
пара ойындарына қатысып, жалпыкоманда-
лық есепте сегізінші орынға қол жеткізді. 
Қуаныш бұл турнирдің *зінде екі ойын 
*т кізген. Екеуінде де жеңіске жетіп, жарты-
лай финалға жолдама алған. 

– Боччамен айналысып жүргеніме 1 
жыл дан асты. Спортқа бет бұрғаныма аз 
уа қыт болса да, жетістіктеріммен қуанамын. 
Дене шынықтыру факультетінде тренер 
ма мандығы бойынша оқимын, 1-курс сту-
ден тімін. Боччаға келгеннен бері к*п дос 
таптым. Ойынның шарты *те қызық. Не-

гізі, бұл біздің асық ату ойынына ұқсас 
келеді, кішкентай допты алысқа лақтырып,  
Менің мақсатым – боччада *зімнің атымды 
қалдыру және әлем чемпионы атану. Бочча 
біздің спортпен шұғылдануымызға мүмкін-
дік береді, осы арқылы уақытымды да 
қызықты *ткізіп жүрмін, – деді ол. 

Қазір Павлодар, Қарағанды, Маңғыстау, 
Атырау, Қостанай, Абай және Жетісу 
облыстарында боччадан *ңірлік федерация-
лар ашу жұмыстары жүргізіліп жатыр. 
Боччадан Қазақстан кубогы жолындағы 
жарысты Туризм және спорт министрлігінің 
қолдауымен Қазақстан бочча федерациясы 
ұйымдастырды. Сондай-ақ сайысқа Астана 
қаласы Дене шынықтыру және спорт 
басқармасы, «Самұрық-Қазына» АҚ және 
Sport qory туризм және спорт индустриясын 
қолдау қоры қолдау к*рсетті. Сонымен 
қатар мүгедектігі бар адамдарға арналған 
шағын ғана допты лақтырып ойнайтын 
сайыста ел аумағында енді дамып келе 
жатқан спорт түріне қолдау к*рсету 
мақсатында жақында ғана Павлодар 
қаласында *ткен U-23 Қазақстан Кубогінің 
жеңімпазы атанған «Астана Жастар» 
командасының ойыншылары, бапкерлік 
құрамы мен команда басшылығы жарыс 
қатысушыларына ерекше қолдау білдірді. 

Сайыс қорытындысы бойынша, әйел-
дер арасында кубоктің үздік ойыншысы 
елордалық Итиана Шыңғысханқызына 
бұйырса, ерлер арасынан павлодарлық 
Александр Құрмантай үздік атанды. 
Ұйымдастырушылардың айтуынша, дүбірлі 
додада жеңіске жеткендері Ұлттық құрама 
сапына қабылданып, алдағы халықаралық 
бәсекелерде ел намысын қорғауға мүмкіндік 
алды.

Боччамен балалар да, ересектер де ай-
налыса алады. Тірек-қимыл аппараты бұ-
зыл ған адамдар үшін «Саламатты болашақ» 
жобасы аясында ашылған үйірмелер 
еліміздің 21 қаласында жұмыс істеп тұр. 
Үйір медегі 6 жастан 43 жасқа дейінгі бочча-
шылардың жалпы саны 150-ге жетіпті. 

РУХЫ МЫҚТЫЛАР ОЙЫНЫ

«Хабар 24» те леар  насы жа#а 
атаумен және �з ге ше форматпен 
эфирге шы�ты. Бас ты �з геріс – 
телеарна енді «24 KZ» деп ата лады. 
Сондай-а� халы��а елдегі жә не 
әлемдегі жа#алы�тарды жет кі зу ді# 
ты# тәсілдері енгізіле ді. 

Аудиторияның сұранысына және Goo-
gle Trends мәліметтеріне қарағанда, 
телеарнаны ғаламтордан іздегенде «24KZ» 
атауы «Хабар24»-ке қарағанда жиі қолда-
нылады. Сонымен қатар бұл елдік ерек-
шелікті білдіретін мәнге ие. Қазақстанның 
телеарнасы екенін шетелдіктер KZ белгісі 
арқылы бірден тани алады. Jзгерген лого-
типтегі заманауи эстетикалық элементтің 
*зіндік мазмұны бар. Ондағы шуағын 
шашып, к*теріліп келе жатқан күн белгісі 
жаңа күннің басталғанын бейнелейді. Қай-
наған тынымсыз тіршілік басталып, то-
лассыз ақпараттар легі ағытылады дегенге 
саяды.

К*рерменге ұсынылатын ақпараттың 
мазмұны мен эфирден берілу формасы 
телеарнаның шығармашылық шеберхана-
сын дағы басты *згеріс болмақ. Жаңалықтар 

шығарылымдарының уақыты ұзартылып, 
елеулі оқиғалар терең және жан-жақты 
талданып, сараптамалық сипаты басым 
болады. 

Сонымен қатар «24 KZ таңы»/«Утро 24 
kz» таңғы ақпараттық шоуы мен Prime Time 
кешкі қорытынды ақпараттық-сарап-

тамалық бағдарламасы эфирге шығады. Бұл 
жобалар заманауи технологиямен жарақ-
талған жаңа студиядан беріледі.

Аймақтық және халықаралық тілшілер 
қо сынын күшейткен телеарна жер жаһан-
ның түкпір-түкпірінен тікелей эфирге 
қосылу арқылы эксклюзивті ақпараттар 
таратуға басымдық береді. 

«Біз уақыт к*шінен қалмауымыз керек. 
Телеарна ақпарат таратқанда жеделдік пен 
объективтілік қағидаттарын негізге алады. 
Қазақстанның басты ақпараттық телеарна-
сын дағы *згерістер алға жылжудың жаңа 
кезеңін айғақтайды. Ақпарат айдынында 
бәсекеге қабілетті болу – уақыт талабы. 
Сондықтан т*рткүл дүние жаңалығын жан-
жақты жеткізіп, талғамы биік к*рерменнің 
сұра нысын қанағаттандыруға күш сала-
мыз», – деді «Хабар» агенттігі» АҚ басқарма 
т*рағасы Кемелбек Ойшыбаев. 

Телеарна 2012 жылдың 1 қыркүйегінде 
алғаш рет эфирге шыққаннан бергі уақытта 
еліміздегі ақпараттық хабар тарату сала-
сында жетекші р*л атқарып келеді. «24 KZ» 
ұсынатын эфир материалдары – 100% ар-
на ның *з *німі екенін атап *ткен ж*н. 

АҚПАРАТТЫҚ АРНАДАҒЫ 
АУҚЫМДЫ ӨЗГЕРІС

БАЛАЛАР ИГІЛІГІНЕ – 
ЖАҢА МЕКТЕП

Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаев егемен елдің келе-
шек ұрпағына  үлкен сенім білдіріп: 
«Білімді әрі саналы ұрпақ тәрбие-
леу – бұл аса маңызды мемлекеттік 
мін дет. Еліміздің болашағы дарын-
ды, отаншыл жастардың қолында 
болуы керек», – деген болатын. 
Осыған орай,  мемлекет тарапынан 
Президентіміздің тапсырмасына 
сәйкес, БҚО-да біраз күрделі мә-
се ле қолға алынуда. Соның қата-
рында *зекті тақырып – апатты 
және үш ауысымды мектептердің 
мәселесін шешу.

Қазір Батыс Қазақстан облы-
сын да 27 мектептің құрылысы 
жүр гізілуде. Жыл соңына дейін 
со ның 17-сін аяқтау жоспарлануда. 
Бүгінде 10 мектеп қолданысқа 
берілсе, қалғаны жыл соңына дейін 
халық игілігіне беріледі.

Тәуелсіздік мерекесі қарсаңын-
да Батыс Қазақстан облысы Теректі 
ауданында облыс әкімі Нариман 
Т* реғалиевтің қатысуымен екі жаңа 
мектептің ашылу салтанаты *тті.

– Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаев *з Жолдауында: 
«Са палы орта білім алу – әрбір 
ба ла ның мызғымас құқығы. Мұн-
дағы ең түйінді с*з – «сапа». Сон-
дықтан білім сапасын жақсарту 
және мұғалімдердің біліктілігін 
арттыру ауадай қажет. Бәріне 
бірдей білім беру үшін интернет 
жылдамдығы жоғары және білім 
берудің цифрлы ресурстары тегін 
әрі қолжетімді болуы шарт. Білім 
беру жүйесі еңбек нарығының 
сұранысына қарай *згеріп отыруы 
керек», – деген болатын. Мемлекет 
басшысының тапсырмасына сәй-
кес, облысымызда заман талабына 
сай салынған оқу орындары рухани 
азық жинайтын ордаға айналып, 
бәсекеге қабілетті, отаншыл, елі-
міздің туын биік ұстайтын білімді 
ұрпақ тәрбиелейтіні с*зсіз», – деп 
аймақ басшысы мемле кеті міздің 
білім саясатының арқасында бо ла-
шақ ұрпаққа жасалып жатыр ған 
біраз игі істерді атап *тті.  

Атап айтқанда, Абай мен Еңбек 
ауыл дарындағы мектептердің бі-

рін де – 60, енді бірінде 110 оқушыға 
дейін білім алады. Wрқайсысында 
30-дан астам мұғалім сабақ береді.

Негізі, Абай атындағы жалпы 
орта білім беретін мектебі 1952 
жылы ашылған. Мектептің 60 
орындық ескі ғимараты 1974 жылы 
салынғанымен, спорт және жина-
лыс залы жоқ.

Жаңадан ашылған ғимаратта 9 
оқу кабинеті, соның ішінде бірік-
тірілген химия-биология, физика-
математика, тілдер, мультимедия 
кабинеттері бар. Сонымен қатар 2 
шеберхана, 1 спортзал, 8 орындық 
оқу залы мен кітапхана, 48 орындық 
асханамен жабдықталған. Мектеп 
ғимаратының жобалық қуаттылығы 
– 108 орын, құрылысқа мемлекеттік 
бюджеттен 807 млн теңге б*лінді.  
Мердігер компания – «Жаиксель-
строй» ЖШС.

Еңбек ауылындағы алғашқы 
негізгі орта мектебі 1966 жылы 
салынған. Ал биыл бой к*терген 
жаңа ғимаратта 10 оқу кабинеті, 
соның ішінде біріктірілген химия-
биология, физика-математика, 
тіл дер, информатика және бас-
тауыш сыныптар кабинеттері бар. 
Сонымен қатар екі шеберхана, 
спорт зал, кітапхана, асханамен жаб-
дық талған. Жаңа білім орда сында 
45-тен астам адамды жұмыс пен 
қамтамасыз етуге мүмкіндік береді.

«Тәуекел» ЖШС мердігер 
команиясы салған 60 орындық 
жаңа мектеп ғимаратының аумағы 
1532 шаршы метрді құрайды. 

Жалпы, «Жайлы мектеп» ұлт-
тық жоба аясында Батыс Қазақстан 
облысында 2023-2025 жылдар ара-
лығында 18 мектеп салу жоспар-
лануда. Негізі, 2025 жылға дейін 
апатты жағдайдағы және үш ауы-
сы ммен оқитын мектептер мәселе-
сін толық шешуге мүмкіндік бар. 

Jңір басшысы ауыл тұрғын-
дарын жаңа нысандардың ашылуы-
мен  және келе жатқан Тәуелсіздік 
күні мерекесімен құттықтады. Екі 
ауылдағы жаңадан ашылған мек-
тепті аралап, мектеп оқушы лары 
мен ұстаздарға сәттілік тіледі.

М.БЕРІК

Тәуелсіздік к%ніне орай Батыс �аза�стан облысында екі білім 
ошаыны# жа#а имараты тапсырылды.


